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Levoča - mesto v pohybe

Miesto v mojom meste 
Pán poslanec Mgr. Vladimír Babej je rodákom z Levoče a veľmi rád spomína 
na Levoču svojho detstva a mladosti, keď bolo mesto multikultúrne aj mul-
tipolitické.

Ďakujeme za spomienky. Veľký župný dom ako polyfunkčná dvojposchodová historická budova, pred desiat-
kami rokov sídlo vedenia mesta, matriky a sobášnej siene, technických služieb, školy, policajného oddelenia 
i hasičských garáží, bude príjemným nostalgickým spomínaním aj pre mnohých Levočanov.

Skoro všetky nasledujúce strany tejto aprílovej Limky dostali sviatočný ráz. Kresťanskému sláveniu Veľkej 
noci sa venuje Mons. František Dlugoš, dlhoročný levočský farár. Medzinárodnému dňu Rómov sme venovali 
priestor v rozhovore so sociálnou pedagogičkou a političkou Anežkou Škopovou. 

Blahoželáme pánovi primátorovi aj ďalším oceneným laureátom ceny Benefactor Musaei Scepusiensis, ktorú 
nedávno udeľovalo SNM - Spišské múzeum.

Úspešnú športovú sezónu majú za sebou členovia športového klubu Levoča Nordic Centrum a my tlieskame 
kvalite výsledkov ich zanietenia i nastavenia myslí. Potvrdzujú nezastupiteľné miesto komunít pri vytváraní 
trvalých spoločenských hodnôt. 

Aprílový Deň Zeme si zas pripomíname rozhovorom s Laurou Mlynárovou, šíriteľkou � lozo� e bezodpadové-
ho životného nastavenia Zero Waste a dobrovoľníčky na cykloturistických pretekoch.

S pestrou ponukou podujatí v našom meste stihnete osláviť aj Svetový deň umenia. Nech sa páči, tu je jar 
v Levoči.

redakcia

„Mamka pochádza z Malej Idy pri Košiciach 
a ocko je z Torysiek. V päťdesiatych rokoch sa umies-
tenkou sa dostali do Levoče a postavili si dom na 
takzvanej Vysranke, na periférii mesta, v miestach 
dnešného Predmestia.

Ako školák som navštevoval II. základnú školu, kto-
rá nebola situovaná do jednej budovy. Ako prváci 
a druháci sme chodili do dnešnej zdravotníckej ško-
ly, 3. a 4. ročník sme mali v susednej pedagogickej 
škole a jeden ročník sme navštevovali v budove 
pána Kostelníka v rohu námestia a triednou nám 
bola pani Hanisková. V budove dnešného okresné-
ho úradu sme absolvovali druhý stupeň.

Každá z budov mala svoje špeci� ká, ale najviac si 
spomínam práve na okresný úrad. Na prízemí bolo 
oddelenie polície a úplne dolu pivnice, ktoré sme 
preliezali a hrali sa na archeológov. Niektoré boli za-
sypané, niekde boli mreže, ale tie priestory sme mali 
dobre zmapované. S kamarátom Peťom Milčákom 
sme preskúmavali aj chodby popod hlavnú cestu 
vedúce z mesta aj z Probstnerovej záhrady.

Veľmi rád spomínam, ako ľudia kedysi žili. Cesta zo 
školy dole celou Vysokou ulicou bola v zime jedno 
veľké klzisko. Keď sme sa začali šmýkať pri evanje-
lickej fare, zastavili sme sa až pri potravinách pani 

Galajdovej, dolu brehom k Peklu sme sa spustili na 
taškách a už som bol doma na Vysranke.

Alebo sme sa zastavili na Bergeraku, tam zahrali zá-
pas, ešte jeden sme zahrali v parku pri ceste a stretá-
vali sme sa aj Pri jarečku, kde sme si spravili ihrisko. 
Hrali sme hokej, futbal - Nová ulica proti Vysokej, 
Prameňu a Vysranke. Išli sme po ulici a vedeli sme, 
kto kde býva. Keď niekomu doviezli uhlie, dali sme 
dolu tašky a pomohli ho odpratať. Tety nám ponúkli 
vodu... k tomuto by sme sa mali vrátiť. Toto bola pre 
mňa Levoča.

Nemôžem zabudnúť na krásne študentské časy 
prežité na Gymnáziu v Levoči s mojimi spolužiakmi, 
profesormi, tetami kuchárkami a školníkom. Pamä-
tám si na zážitky na Schiessplatzi a tamojšie rande-
nie s prvými láskami. Pozerali sme na starých pánov, 
ktorí v altánku hrali šach, dámu, debatovali a bafkali 
svoj tabak. Teraz je Levoča krásna a farebná, ale toto 
jej chýba. Keby sme vrátili mestu duch starej Levoče, 
to by sa mi páčilo najviac. 

Po dokončení rekonštrukcie námestia bude Levoča 
jedným z najkrajších miest. Buďme na ňu hrdí, spoj-
me sa pre jej dobro podľa hesla na erbe mesta v rad-
nici: Ozdobou mesta je svornosť.“
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Veľkonočné sviatky považuje František 
Dlugoš za najkrajšie sviatky v roku

Emeritný farár František Dlugoš viedol levočskú farnosť viac ako 30 rokov. Mesto mu natoľko prirástlo 
k srdcu, že sa rozhodol zostať v Levoči aj po odchode do dôchodku. Počas jeho služby sa z Chrámu 

sv. Jakuba stala bazilika a v roku 1995 spoluorganizoval návštevu pápeža Jána Pavla II. na Mariánskej hore 
v Levoči. Veľkú noc považuje za najkrajšie sviatky v roku a vysvetlil nám jej symboliku. Navštívili sme ho 

v jeho príbytku na Námestí Majstra Pavla, na ktorom ho, ako sám povedal, najviac teší, 
že sa nachádza blízko Baziliky sv. Jakuba i gymnaziálneho kostola.

Mnohých čitateľov bude istotne zaují-
mať, ako sa máte? Ako sa vám darí?

Po dlhých rokoch kňazskej služby, predo-
všetkým v Levoči, som dôchodca. Tu som 
pred 40 rokmi začínal ako kaplán. Potom 
som bol krátko tajomníkom na Biskupskom 
úrade v Spišskom Podhradí. Vrátil som sa 
do Levoče a 31 rokov som tu pôsobil ako 
dekan levočskej farnosti. Po dovŕšení 65 
rokov života som sa rozhodol stiahnuť 
z pastoračnej služby. Nie však úplne. Kňa-
zom zostávam a vypomáham svojim ná-
stupcom, či už pri spovedaní, svätých 
omšiach, pohreboch a pri chode bežných 
záležitostí okolo farnosti. Pred svetom som 
dôchodca, utiahol som sa z fary do tohto 
bytu. Neplánoval som nikam odísť, za 40 ro-
kov som sa s Levočou zžil, Levočania sú mo-
jou rodinou od detí až po najstarších. Mám 
tu i svojich lekárov. Pre zdravotné dôvody 
som sa v posledných dvoch rokoch stiahol, 
absolvoval som operáciu srdca. Koľko vlád-
zem, toľko pomôžem. 

Veľmi si vážim Levočanov, pri stretnutiach 
sa potešia, že ma vidia. Je to prejav ľudí ku 
kňazovi a kňaza k ľuďom. Vážim si ich služ-
bu, ich vzťah k Mariánskej hore. Cítia sa tu 
doma, pri Božej Matke.

Sprevádzali ste Levoču rôznymi význam-
nými udalosťami, napríklad návštevou 
Svätého otca Jána Pavla II. aj vyhlásením 
Baziliky sv. Jakuba. Boli ste desaťročia 
v centre levočského diania, každoročne 
ste organizovali Levočskú púť, na ktorú 
prichádzajú do Levoče státisíce pútni-
kov. Ako si na ten čas spomínate?

Dva mesiace po mojom nástupe prišiel no-
vember ’89. Po duchovnej stránke sa otvo-
rilo široké pole pôsobnosti. Množstvo ľudí 
si chcelo dať do poriadku manželstvá, krsty, 

záležitosti, v ktorých boli 40 rokov limitova-
ní. Otvorili sa nám možnosti rekonštrukcií 
a opráv. Začalo to generálnou opravou fary, 
Mariánskej hory atď. Najväčšou a najra-
dostnejšou akciou bola návšteva Svätého 
Otca. Nemali sme skúsenosti s prípravou 
tak veľkolepej púte. Dalo nám to zabrať, no 
dodnes som veľmi šťastný, že som mohol 
byť pri tom. Tri mesiace sa denne na prípra-
ve oltára pod Mariánskou horou podieľalo 
200 chlapov, vrátane vojakov z Kežmarku. 
Zocelilo nás to. 

Od roku 1995 patrí Levoča medzi 20 naj-
významnejších mariánskych pútnických 

miest v celej Európe. Na zhromaždeniach 
sme si odovzdávali skúsenosti. Jedno z ta-
kých stretnutí sme v septembri 2019 orga-
nizovali aj my. 

Mojou iniciatívou bolo, aby bol po rekon-
štrukcii hlavného oltára a vnútra sanktuária 
Chrám sv. Jakuba povýšený na baziliku. 
S touto myšlienkou sa stotožnil aj biskup 
Štefan Sečka a podarilo sa to. 

Levočské baziliky sú � liálkami najväčšej 
mariánskej baziliky v Ríme, Santa Maria 
Maggiore. Kde sa dalo, snažil som sa, aby sa 
Levoča zviditeľnila a posunula. 
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Porozprávajme sa teraz o blížiacej sa 
Veľkej noci. Veľká noc je najstarším 
a najvýznamnejším sviatkom kresťan-
ského cirkevného roka, počas ktorého si 
kresťania pripomínajú umučenie, smrť 
a zmŕtvychvstanie Ježiša Krista. Veľká 
noc sa slávi v najbližšiu nedeľu po prvom 
jarnom splne mesiaca. Prečo?

Veľká noc - Pascha sa slávi na základe sta-
rozákonnej Paschy, teda vyslobodenia Izra-
elitov z egyptského otroctva. Bol to veľký 
deň, keď prešli Izraeliti cez Červené more 
a cez púšť do Svätej zeme. Je to obraz toho, 
že aj my prechádzame z otroctva hriechu, 
z ktorého nás Kristus oslobodil práve svo-
jou smrťou na kríži na Veľkú noc. I my v živo-
te prechádzame púšťou v podobe rôznych 
trápení, ťažkostí, radostí i bolestí. A potom 
je tu zasnúbená zem, Božie kráľovstvo, ku 
ktorému sa snažíme priblížiť.

Prečo po slnovrate? Vtedy vzniká nový život 
oslobodenia. Zažiari nové svetlo. Kristova 
cesta bola ťažká a cez jeho kríž vyšiel nový 
život, nové svetlo.

Prečo Veľkej noci predchádza 40-dňový 
pôst?

Je to prípravné obdobie, symbolických 40 
rokov, počas ktorých židovský národ pre-
chádzal púšťou. Počas 40 dní máme viac 
pamätať na to, čo ideme sláviť, k čomu sa 
približujeme, teda k najväčším dňom v cir-
kevnom roku i v našom kresťanskom živote. 

Je to obdobie, počas ktorého môžeme po-
rozmýšľať, prečo sme tu, kam smerujeme… 
A k tomu nám pomáha pobožnosť krížovej 
cesty, kázne aj prijatie sviatostí. Môžeme sa 
pohrúžiť do seba, oddýchnuť si od všetké-
ho a zamerať sa na to, čo príde, dni utrpenia 
a smrti, ale najmä zmŕtvychvstanie Krista. 

Môžeme si popísať symboliku jednotli-
vých dní Veľkého týždňa?

Svätý týždeň začína Kvetnou nedeľou, vstu-
pom Ježiša do Jeruzalema, kde sa odohralo 
vrcholné dielo našej spásy. Prichádzal sláv-
nostne, spievali mu: Požehnaný, ktorý pri-
chádza v mene Pánovom. Prestierali mu na 
zem odevy, šaty a palmy a slávnostne ho ví-
tali. Na základe toho, čo sa vtedy v Jeruzale-
me udialo, začíname aj my sláviť Veľkú noc 
Kvetnou nedeľou. Na kostoloch sa vyzdobí 
vstup na znak toho, ako Ježiš vchádzal do 
Jeruzalema. Na Kvetnú nedeľu sa spievajú 
Pašie ako návod, čo budeme prežívať vo 
Veľkom týždni od vstupu Ježiša do Jeruza-

lema až po kríž na Golgote.

Najdôležitejšie je, samozrejme, Sväté trojd-
nie. Zelený štvrtok, Veľký piatok, Biela sobo-
ta a potom Slávnosť Zmŕtvychvstania Pána. 
Zelený štvrtok je deň ustanovenia kňazstva 
a Eucharistie. Pán Ježiš sviatosti ustanovo-
val postupne, kňazstvo a Eucharistiu pri 
Poslednej večeri. Keď sa chystal zomrieť na 
kríži a priniesť najväčšiu obetu, povedal, že 
niet väčšej lásky ako položiť život za pria-
teľov. Aby táto obeta pokračovala ďalej, aj 
po jeho zmŕtvychvstaní a nanebovstúpení, 
ustanovil kňazstvo, aby kňazi dennodenne 
prinášali obetu kríža. Keď premenil chlieb 
na svoje telo a víno na svoju krv, dodal: „Toto 
robte na moju pamiatku“. Tam je poslanie 
apoštolov, biskupov a kňazov. Eucharistia je 
sviatosťou lásky, sviatosťou jednoty. Bližšie 
sa k nám Kristus dostať nemohol, odovzdal 
sa nám, Boh v malej hostii.

V dopoludňajších hodinách máme svätú 
omšu vo všetkých katedrálnych chrámoch, 
nie bežných. Biskup sa schádza so svojimi 
kňazmi a veriacimi, aby posvätil 3 oleje. Olej 
na pomazanie chorých, olej na pomazanie 
katechumenov a krizmu. Tie oleje si farári 
zoberú do svojich farností a používajú ich 
po celý rok. Popoludní začína samotné 
Sväté trojdnie, keď je svätá omša spojená 
s umývaním nôh. Tak, ako to urobil Ježiš 
apoštolom predtým, ako premenil chlieb 
a víno. 

Vo Veľký piatok sa udiali veľké veci. Po odsú-
dení Pilátom kráča Kristus s krížom na Gol-
gotu a obetuje svoj život za nás všetkých. V 
tento deň sa neslávi svätá omša, sú iba veľ-
kopiatočné obrady, ktoré začínajú po tretej 
hodine, teda zhruba v tom čase, ako Ježiš 
zomrel na kríži. Začínajú prostráciou, keď 
si kňazi ľahnú tvárou k zemi a ľudia kľačia 
a chvíľu rozjímajú nad veľkým dielom, keď 
za nás zomrel Kristus. Potom sú modlitby, 
odhalenie a uctenie kríža. Spievajú sa Pašie 
podľa Jána, celý dej umučenia až po zmŕt-
vychvstanie a napokon je sväté prijímanie 
bez svätej omše.

Počas Veľkého piatku je prísny pôst, je to 
deň smútku a vyvrcholenie pôstneho obdo-
bia. U nás po obradoch urobíme Boží hrob, 
v ktorom je socha mŕtveho Krista. Vyloží sa 
Sviatosť oltárna a kríž, ktorý bol uctený pri 
oltári na verejnú poklonu, kde môže každý, 
kto prichádza, získať úplne odpustky. 

Tretí deň je Biela sobota, nazývaná aj li-
turgický deň, keď sa cez deň neslávi svätá 
omša, ale veriaci zotrvávajú pri Pánovom 

hrobe v nádeji, očakávaní zmŕtvychvstania 
Pána, prichádzajú k poklone, uctiť si kríž, 
uctiť si Krista v očakávaní novej nádeje.

Vyvrcholenie začína večer vigíliou, keď sa 
začína sláviť Kristovo zmŕtvychvstanie. Naj-
prv je posvätenie mimo kostola, posvätenie 
ohňa, veľkonočnej sviece, sprievod, vypo-
čutie si veľkonočného chválospevu.

Nasleduje Bohoslužba slova, kde sa znova 
pripomína, že Ježiš povedal: Neprišiel som 
zrušiť zákon, ale naplniť ho. Znamená to, že 
staviame na Starom zákone a prechádzame 
do Nového. Po čítaniach začína Svätá omša 
slávnostným spevom Sláva Bohu na výsos-
tiach a jednotlivé časti pokračujú ďalej už 
s radosťou organov, so všetkým a s rados-
ťou sviatkov Zmŕtvychvstania Pána.

V našich krajinách na záver tejto bohosluž-
by na Bielu sobotu je ešte sprievod so Svia-
tosťou oltárnou, buď okolo celého kostola 
alebo v kostole a napokon spievame chvá-
lospev, kedy vyjadrujeme všetci spoločne 
radosť zo zmŕtvychvstania Krista a vďaku za 
to, že za nás Kristus zomrel. 

Nedeľa je pokračovaním Veľkonočnej vigí-
lie. Je to najväčší sviatok v cirkevnom roku, 
Nedeľa nedieľ. 

Prežívame radosť z Kristovho zmŕtvychvsta-
nia, z príchodu nového svetla, z príchodu 
našej záchrany.

Ako prežívate tieto dni vy?

Sú to najväčšie sviatky v cirkevnom roku, ja 
ich nazývam aj sviatky muža, lebo sú viac 
spojené s krvou a s obetou, ale o to sú pre 
nás vzácnejšie, lebo každý z nás prežívame 
Veľkú noc znova a znova vo svojom živote. 
Vždy som sa na tieto sviatky tešil. Je v nich 
ukrytá nádherná symbolika, niet krajších 
dní ako je Sväté trojdnie a samotné vzkrie-
senie. Ako kňaz som viedol bohoslužby. 
Boli to slávnosti, ktoré ma posilňovali v kaž-
dodenných trápeniach života. 

Ďakujem, že sme sa mohli porozprávať, 
nahliadnuť do vášho súkromia a že ste 
nám priblížili symboliku Veľkej noci. Že-
lám vám príjemné prežitie týchto sviat-
kov.

Ďakujem pekne.

Zhovárala sa Vladimíra Novotná Čajová.
Foto: Vladimír Maľák
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Aký je váš vzťah k Levoči?
Som lokálpatriot, veľmi rada sa do Levo-
če vraciam. Vždy, keď niekam odchádzam 
a potom sa vrátim, som šťastná, že som 
konečne doma. Cítim sa tu veľmi príjemne. 
Žijú tu moji rodičia, deti, priatelia i známi. 
K Levoči mám skutočne pozitívny vzťah 
a som na toto mesto hrdá. Ak sa ma niekto 
spýta, odkiaľ som a odpoviem, že z Levoče, 
každý povie, že je to krásne mesto. Najrad-
šej z Levoče mám asi Námestie Majstra Pav-
la. Milujem si v lete len tak posedieť na tera-
sách s priateľmi a vychutnávať si atmosféru 
tohto historického mesta. 

Ako si spomínate na detstvo v Levoči?
Moje detstvo bolo ako každé iné. Do 10 
rokov som však žila v rómskej komunite. 
Neskôr sme sa presťahovali na Sídlisko Zá-
pad, kde som vyrastala s tromi bratmi. Bola 
som najstaršia, zodpovednosť bola na mne. 
K tomu ma najviac viedla moja mama. Rov-
nako tak k vzdelaniu. Chcela zo mňa mať 
učiteľku. Mala som príjemné detstvo. 

Mame ste sen splnili a stali ste sa peda-
gogičkou...
Sčasti áno, vždy ma to však ťahalo k pomoci 
slabším. Mama chcela, aby som po základ-
nej škole pokračovala na Strednej odbornej 
škole pedagogickej v Levoči, no ja som sa 
rozhodla ísť na gymnázium. Pokračovalo 
tam veľa mojich spolužiakov. Po skončení 
som sa rozhodla pre sociálnu prácu. Vide-
la som sa v tejto oblasti. Začínala som ako 
asistentka na jednej základnej škole a ne-
skôr sociálna pedagogička. Je to spojenie 
práce s deťmi v školstve, ale aj so sociálnym 
zameraním. Je to povolanie blízke aj povo-
laniu učiteľa. 

Aký je život detí v marginalizovaných 
rómskych komunitách? Často sa na to 
pozeráme bez vlastnej bezprostrednej 

skúsenosti, ale vy máte, aj osobnú skú-
senosť aj odborný pohľad. 
Nie je jednoduché narodiť sa s inou farbou 
pleti, ktorá nevyhovuje majoritnej spoloč-
nosti, a narodiť sa do podmienok, ktoré ste 
si nevybrali. Mnoho ľudí posudzuje sprá-
vanie Rómov bez toho, aby si uvedomili, 
v akých podmienkach žijú a či majú rovna-
ké príležitosti pre život. Život detí v komu-
nitách je, myslím si, dosť izolovaný. Majú 
menej príležitostí na spoločenský život, je 
tam menej kontaktu s majoritnou časťou 
obyvateľstva, a tým menej vzorov od majo-
rity. Treba však rozlišovať rómske komunity 
a marginalizované rómske komunity, ktoré 
sú viac ovplyvnené chudobou. Život róm-
skych detí teda závisí aj od toho, v akej so-
ciálnej situácii sú ich rodiny aj ich komunity. 

Aké rómske komunity žijú v Levoči?
Každá komunita má svoje odtiene. Naprí-
klad, ľudia žijúci na Levočských Lúkach 

majú iné podmienky ako v Roškovciach. 
V Levoči máme chudobné rodiny, ale aj 
také, ktoré majú viac príležitostí, a tým, 
že pracujú, je ich životná úroveň vyššia. 
Navštívila som rôzne komunity naprieč Slo-
venskom a mala som možnosť porovnať si 
životnú úroveň ľudí v nich. V Levoči určite 
žije vyspelejšia časť rómskej komunity Slo-
venska.

Pred vstupom do politiky ste pôsobili na 
Základnej škole v Bystranoch. Ako si na 
túto prácu spomínate? Čo je úlohou soci-
álnych pedagógov?
Keď som tam prišla po prvýkrát na pohovor, 
hneď som vedela, že s týmito deťmi chcem 
pracovať. 

Školský sociálny pedagóg vytvára pozi-
tívnu školskú klímu na celej škole aj v jed-
notlivých triedach. Podporuje a udržiava ju 
tým, že napomáha k celkovému rešpektu 

Rómovia majú v súčasnosti vyšší záujem o vzdelanie,
hovorí politička Anežka Škopová

Levočanka Anežka Škopová žila do 10 rokov v miestnej rómskej komunite, neskôr na Sídlisku Západ. 
Študovala na jednom z levočských gymnázií, na vysokej škole absolvovala štúdium sociálnej práce. 

Donedávna pracovala ako sociálna pedagogička na Základnej škole v Bystranoch, potom vstúpila do 
politiky, dnes je poslankyňou Národnej rady Slovenskej republiky. Venuje sa sociálnej a rodinnej politike. 
Tvrdí, že jej cieľom je presadzovať rozvoj a implementáciu moderného, inkluzívneho vzdelávania a riešiť 

problémy v oblasti kultúrneho dedičstva znevýhodnených skupín. 8. apríl je Medzinárodným dňom Rómov. 
Pri tejto príležitosti sa s ňou zhovárala Vladimíra Novotná Čajová.

SPOLOČNOSŤ
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a budovaniu dôvery medzi žiakmi, učiteľmi 
a ostatnými zamestnancami. Vykonáva tiež 
sociálno-pedagogickú diagnostiku, pre-
ventívne a poradenské činnosti, interven-
ciu a reedukáciu.

Sociálny pedagóg diagnostikuje vzťahy, 
rodinu, prostredie dieťaťa. Monitoruje 
všetkých žiakov na škole, ale najmä žiakov 
zo znevýhodneného prostredia, so slabým 
školským prospechom a problémami. Čo sa 
týka poradenských a preventívnych činnos-
tí, realizuje a vytvára preventívne progra-
my, aktivity, prednášky, besedy, diskusie 
v oblasti predchádzania výchovno-vzdelá-
vacích problémov, v oblasti predchádzania 
vzniku sociálno-patologických javov, čiže 
prednášky a besedy na tému šikana, kyber-
šikana, záškoláctvo, vandalizmus, kriminali-
ta a pod. Sociálny pedagóg je nápomocný 
pri výchovno-vzdelávacom procese, pri 
integrácii žiakov, pomáha žiakom so špeci-
álnymi výchovno-vzdelávacími potrebami 
a tiež pomáha pri osobnostných problé-
moch aj problémoch v rodine.

Pracovali ste aj priamo s rodičmi?
Áno, realizovali sme poradenstvo pre ro-
dičov, aby vedeli, ako pracovať s deťmi 
a vysvetliť im, prečo je pre ich deti dôležité 
vzdelanie. 

Pomohlo vám pri práci aj to, že ste z ko-
munity, že ste Rómka?
Určite mi to pomohlo, pretože prostredie, 
v ktorom som pracovala, bolo výlučne róm-
ske. Deti cítili, že som jednou z nich a mohli 
sa so mnou dorozumieť v rómskom jazyku, 
čiže v situáciách, keď bolo nevyhnutné im 
danú vec vysvetliť tak, aby jej skutočne po-
rozumeli. Treba si uvedomiť, že v školách 
s rómskymi deťmi existuje jazyková bariéra, 
a to sa prejavuje rôznymi nedorozumenia-
mi. Rómsky jazyk som využívala najmä pri 
deťoch, ktoré prichádzali na základnú školu 
a boli málo zaškolené v predškolskej výcho-
ve. Pre jazykovú bariéru sa školskému pros-
trediu prispôsobovali ťažšie. Aj to je úlohou 
sociálneho pedagóga - pomáhať deťom 
adaptovať sa na školské prostredie. 

Ako sa s jazykovou bariérou pasujú uči-
telia?
Myslím si, že v Bystranoch to zvládali veľmi 
dobre. Mali tam nás ako podporný tím. Boli 
sme dve sociálne pedagogičky a pôsobi-
li tam aj ďalší pedagogickí asistenti, ktorí 
boli nápomocní vo výchovno-vzdelávacom 
procese najmä v najnižších ročníkoch, kým 
si deti viac osvojili slovenský jazyk. Róm-
ske deti sú talentované na jazyky. Ak majú 
správne vedenie a podporu zo strany učite-
ľa, dokážu to prekonať veľmi rýchlo, dokážu 
sa rýchlo adaptovať a integrovať. 

Aké problémy v súčasnosti trápia róm-
ske deti?
Témou je dnes určite šikana a kyberšikana. 
Takmer každé dieťa má mobilný telefón 
a medzi rómskymi deťmi tento fenomén ur-
čite existuje tiež. 

Ako chudoba zasahuje do vzdelávania? 
Deťom z rodín, ktoré trpeli chudobou, chý-
balo oblečenie, nemali čo na desiatu, ale 
prejavovalo sa to tiež v absencii v škole. Pre-
čo dieťa neprišlo do školy? Lebo si nemalo 
čo obuť. Čím dlhšie dieťa v škole chýbalo, 
tým náročnejšie bolo ho opäť naštartovať. 

Majorita si často myslí, že rómskym de-
ťom sa nechce chodiť do školy, že sú le-
nivé. Je to tak?
Keď sa pozrieme do histórie, vzdelanie ne-
patrilo u Rómov na popredné rebríčky hod-
nôt a súvisí to aj s tým, čo sme si povedali 
pred chvíľou. Sledujem aj súčasnosť a dnes 
je skutočne oveľa viac rómskych detí, ktoré 
ukončia základné, stredoškolské vzdelanie, 
dokonca aj vysokoškolské vzdelanie, no 
stále je tu aj časť rómskej spoločnosti, ktorá 
nemá vytvorený vzťah k vzdelávaniu.

Opakujem, že vzdelávanie rómskych žiakov 
úzko súvisí s ich sociálnou situáciou v rodi-
ne i komunite, v ktorej žijú a vyrastajú. Naj-
dôležitejšie je, aby mali tieto deti kvalitný 
prístup k vývoju a starostlivosti už v ranom 
detstve. Neskôr, aby mali prístup k pred-
školskému vzdelávaniu, až tak môžu uspieť 
v školskom prostredí.

Ako vnímate predsudky voči Rómom? 
Stretli ste sa s nimi?
Predsudky a diskriminácia existujú na Slo-
vensku na všetkých úrovniach života. Je 
však dôležité povedať, že predsudky sú ná-
zory, ktoré sme si osvojili bez osobnej skú-
senosti. Nie sú vytvárané na základe toho, 
čo sme prežili a skúsili. Mojou snahou je vy-
vrátiť stereotypy voči nám Rómom, snažím 
sa ich motivovať a byť príkladom.

Ako proti tomu bojovať?
Spoločnosť je rôznorodá, predsudky sú jej 
prirodzenou súčasťou. Čím viac priestoru 
dáme osobným skúsenostiam a výmene in-
formácií, tým menší priestor dostanú pred-
sudky. 

Po posledných voľbách boli do Národnej 
rady Slovenskej republiky zvolení šiesti 
Rómovia. Tri ženy a traja muži. Mohlo by 
sa zdať, že sa na Slovensku situácia v tej-
to oblasti zlepšuje...
V politickej histórii je to po prvýkrát. Je dob-
ré, že politické strany dávajú Rómom mož-
nosť pôsobiť v politike. Je to posun v akcep-
tácii Rómov v spoločenskom i politickom 
živote. Rómovia majú čo povedať k témam, 
ktoré sa dotýkajú ich samotných. Na druhej 
strane, mnohí Rómovia už dosiahli nejeden 
úspech aj mimo politiky.

Aké máte ďalšie plány? 
Dlhodobé plány si nedávam. Mojím cieľom 
je aktuálne zvládnuť najbližšie aktivity, vy-
držať v politike minimálne toto volebné 
obdobie. Počas tohto obdobia sa budem 
venovať sociálnej a rodinnej politike. Po-
tom sa rozhodnem, či v nej budem chcieť 
pôsobiť aj naďalej, alebo sa vrátim k pôvod-
nej práci. 

Momentálne sa chcem venovať jednému 
zo svojich koníčkov - štúdiu angličtiny. Je to 
moja srdcovka, moje potešenie. 

Za rozhovor ďakuje
Vladimíra Novotná Čajová

Foto: FB A. Š.

VYBRANÉ ČlánkY SI môžete vypočuť aj ako podcast s názvom Limka – rozhovory.
Nájdete ICH na webe mesta, spotify, youtube, google a APPLE podcasts.

SPOLOČNOSŤ
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Národnostný útlak sa ešte viac vystupňoval 
po uzákonení spisovnej slovenčiny (1843). 
Školské a mestské úrady sa obávali, že in-
teligencia otvorí cestu ľudu v literatúre, 
kultúre a bude rásť sebavedomie Slovákov. 
Hlavným centrom slovenského národného 
pohybu na prelome 18. a 19. storočia bola 
Bratislava. Na tamojšom lýceu existovala 
Katedra reči a literatúry československej, 
vedená profesorom Jurajom Palkovičom. 
Slovenskí študenti tam založili samovzde-
lávací spolok Spoločnosť česko-slovenskú. 
Spoločnosť prerástla rámec samovzdelá-
vacieho krúžku, vytýčila si vlastenecko-bu-
diteľské ciele a stala sa najvýznamnejším 
centrom národného hnutia rozvinutého 
štúrovskou generáciou. 

Na východnom Slovensku boli strediska-
mi študentského hnutia mestá Kežmarok, 
Levoča a Prešov, kde boli významné evan-
jelické lýceá. Na levočskom lýceu pôsobili 
viacerí odchovanci bratislavského lýcea. 
Organizátorskú činnosť vyvíjal najmä profe-
sor Michal Hlaváček. Vyučovacím jazykom 
bola latinčina, pozornosť sa však venovala 
biblickej češtine a slovenčine. Bolo to veľmi 

potrebné pre praktický život, pretože mno-
hí študenti lýcea sa pripravovali na kňazské 
a učiteľské povolanie pre domáce prostre-
die. Levočské lýceum sa vzmáhalo po kaž-
dej stránke, každý rok sa zvyšoval aj počet 
študentov, v roku 1830 bolo zapísaných 
260 a v roku 1946 vyše 300. Študenti boli 
rôznych národností – Nemci, Maďari, Slo-
váci. Slovákov bolo najviac, prichádzali aj 
zo vzdialenejších oblastí - z Oravy, Liptova 
a Gemera. V meste i v škole sa vyskytovali 
medzi študentmi národnostné rozpory. Na 
všetkých lýceách sa prejavovali silné maďa-
rizačné tendencie a tie podnecovali sloven-
skú mládež do obranných protiakcií – brá-
nili svoje práva, dejiny a uznanie národnosti 
na vlastnom území – a to už prerastalo do 
politického boja. Maďarské úrady sa vše-
možne usilovali pomaďarčovať slovenské 
cirkevné zbory a školy, prikazovali na celom 
území Uhorska používať jedine maďarčinu. 
Inšpektor uhorskej evanjelickej cirkvi gróf 
Karol Zay všetkými prostriedkami ubíjal slo-
venskú inteligenciu. Situácia sa vystupňo-
vala v školskom roku 1841/1842 útokmi na 
profesora Hlaváčka a slovenských študen-
tov, ktorí sa podľa vrchného inšpektora le-

vočského gymnázia Zaya mali pomaďarčiť 
alebo odísť z Levoče. Rektor lýcea Hlaváček 
obhajoval vyučovanie slovenčiny, lebo to 
bol materinský jazyk veľkého počtu žiakov 
a katedra slovenčiny bola v Levoči potreb-
ná. Študenti si vzájomne čítali a posudzova-
li písomné práce. Literárne pokusy boli za-
pisované do Pamätnice levočského ústavu 
Liber memorialis societatis slavicae, ktorá sa 
viedla v rokoch 1832 – 1840. V počiatočných 
literárnych prácach dávali verejne najavo 
svoje slovenské a slovanské povedomie. 
Roku 1840 vydal Ústav almanach Jitřenka, 
čili výbornější práce učencu česko-slovan-
ských a. v. Levočských, ktorý bol vytlačený 
v levočskej tlačiarni Jána Werthmüllera. 
Slovenskí študenti v ňom odsúdili národný 
útlak. Vo verejnosti to vyvolalo sympatie, 
ale Hlaváček, študenti aj celé lýceum bolo 
vtedajšími vládnucimi kruhmi považované 
za šíriteľa panslavizmu. 

Proti násilnému zavádzaniu maďarčiny do 
škôl a cirkvi podali štúrovci panovníkovi do 
Viedne žiadosť – Slovenský prestolný pros-
bopis. Situácia sa neriešila. Útoky sa stup-
ňovali najmä na účinkovanie Štúra v Ústave 
reči a literatúry československej pri lýceu 
v Bratislave. Zaiste aj pre narastanie počtu 
jeho stúpencov z iných oblastí - zo Sliezska, 
z Čiech, Moravy, Chorvátska, Srbska. Úrady 
sa obávali silnejúcej národnobuditeľskej 
aktivity. Zbavili ho preto funkcie námest-
níka profesora Palkoviča. Mal mnoho vý-
znamných zástancov a obhajcov, svetských 
i cirkevných, intervencie nepomohli. Uda-
losti najviac pobúrili Štúrových študentov. 
Skupina najvernejších študentov sa na pro-
test proti pozbaveniu námestníctva profe-
sorátu rozhodla odísť z Bratislavy na lýceum 
do Levoče. Vedeli, že levočské lýceum pod 
vedením profesora Hlaváčka a neskôr jeho 
žiaka Francisciho vyvíjalo odvážnu národ-
nobuditeľskú činnosť. 
 
Rozlúčka Štúra s 28 odchádzajúcimi štu-
dentmi sa konala 4. marca 1844, niesla sa 
vo vlasteneckom duchu, zneli piesne, bás-

Levoča bola pred 180 rokmi
v centre slovenského národného hnutia.

V tohoročných jarných mesiacoch uplynie 180 rokov od významných udalostí slovenského národného hnutia. 
V literatúre sa používa aj názov slovenské národné obrodenie a tiež romantizmus.  V skutočnosti to bola náročná 

práca pre svoj národ.   Základ celého hnutia tvorilo sociálne oslobodenie ľudu spod jarma feudalizmu 
a rovnoprávne postavenie slovenského národa v Uhorsku. Štúrovská  epocha je najdynamickejšie 

obdobie národného obrodenia a je priamo spojená s naším mestom.

Pozvánka
MO Mati ce slovenskej v Levoči Vás srdečne pozýva na otvorenie

PAMÄTNEJ IZBY ŠTÚROVCOV V NOVÝCH PRIESTOROCH,

ktoré sa uskutoční 18. 4. 2024 
v budove  historickej radnice v Levoči o 16.00 hod.

      Program: 1. Otvorenie – Mgr. Miroslav Brincko
                   2. Kultúrny program pod vedením PaedDr. B. Švábovej, PhD.
                   3. Príhovory hostí 
                   4. Posedenie pozvaných hostí  v Pamätnej izbe štúrovcov

Mgr. Miroslav Brincko
predseda MO MS v Levoči
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ne, horlivo rečnili o lepších časoch. Prvý-
krát spievali pieseň Nad Tatrou sa blýska, 
neskoršiu hymnu. Skupina študentov sa 
vydala na cestu do Levoče na vozoch ban-
skobystrických a zvolenských furmanov. 
Časť z nich prechádzala Považím, časť inou 
cestou. Cesta po Slovensku sa zmenila na 
národný pochod. V Levoči boli priateľsky 
privítaní profesormi aj študentmi: Ľudovít 
Babylon, Pavol Bottka, Karol Černo, Miku-
láš Dohnány, Ľudovít Gáber, Ľudovít Gál, 
Drahotín Hajíček, Samoslav Hanzlíček, Ka-
rol Hrenčík, Peter Jamriška, Peter Kellner, 
Andrej Klimo, Michal Kolpaský, Gustáv Ko-
ričanský, Janko Kráľ, Ján Kučera, Janko Ma-
túška, Daniel Minich, Ľudovít Reuss, Eduard 
Škultéty, Samuel Štefanovič, Samuel Štúr 
a neskôr aj Ján Francisci. Slávnostné priví-
tanie sa nieslo v duchu spojenia dunajsko 
– tatranských Slovákov, ako to nazvali sami 
študenti. Bratislavský ústav sa rozpadol 
a hlavným centrom všetkého študentské-
ho hnutia sa stala Levoča a pre levočské 
lýceum začala najvýznamnejšia etapa. 
Francisciho prijali za profesora slovenskej 
reči a literatúry a tak aj jeho vplyvom sa 
na levočskom lýceu udomácnila štúrovská 
slovenčina. Keď mu úrady zakázali verejne 
prednášať kvôli incidentu medzi slovenský-
mi a maďarskými študentmi, prednášal po 
súkromných domoch. Ústav reči a literatú-
ry československej pri lýceu premenovali 
na Jednotu mládeže slovenskej v Levoči. 
Program jej činnosti vypracoval a riadil 

Francisci. Samovzdelávacia činnosť Jedno-
ty sa skladala z teoretických i praktických 
hodín, pracovala tajne. Vzdelávanie malo 
svoju štruktúru. Členovia – študenti boli 
rozdelení do štyroch kôl (skupín) na vyučo-
vanie v príbuzných odboroch, predmetoch 
záujmu, aby bolo v základoch obsiahnuté 
lyceálne učivo. Schádzali sa v bytoch štu-
dentov a súkromných levočských domoch. 
Vzdelávali sa najmä v literatúre, histórii, ve-
novali sa aktuálnym otázkam slovenského 
národného života, venovali sa zbieraniu ľu-
dovej slovesnosti, rečníckym cvičeniam, re-
citovaniu, pripravovali zábavy, osožné boli 
vychádzky do blízkeho aj vzdialenejšieho 
okolia (obľúbeným miestom bol Kohlwald), 
mali vlastnú hudbu, organizovali rôzne 
náučné, výchovné, vzdelávacie, zábavné 
a iné aktivity. V roku 1845 založili Súkromné 
divadlo slovenských ochotníkov v Levoči. 
Dobrú odozvu mala Jednota na založenie 
Spolku miernosti Jednoty mládeže slo-
venskej. Získala si sympatie a podporu slo-
venskej inteligencie a významne prispela 
k užšiemu zblíženiu s predstaviteľmi národ-
ného hnutia na katolíckej strane. Dôležité 
miesto v činnosti levočskej Jednoty malo 
vydávanie rukopisných zábavníkov – Ži-
vot, Holubica, Sokol a Považie. Študenti sa 
v nich prejavovali literárne, novinársky, 
mohli sa kriticky vyjadrovať ku spoločen-
skému, kultúrnemu životu, učiť sa tlmočiť, 
vydavateľskej i organizátorskej práci, pri-
pravovali sa na národno-buditeľskú, vzde-

lávaciu a osvetovú činnosť.

Pôsobenie štúrovskej mládeže v Levoči, 
v združení Jednota mládeže slovenskej, 
v 40. rokoch 19. st. bolo hybnou silou ná-
rodného života nielen na východe, ale aj na 
celom Slovensku.

Dôležitou postavou s ideou týchto udalostí 
bol Ľudovít Štúr. V súčasnej dobe kult jeho 
osobnosti je značne rozšírený. Sú po ňom 
pomenované ulice (aj v nemeckom mes-
te Halle), námestia, školy, literárne súťaže. 
Jeho podobizeň je na pamätných min-
ciach, známkach, bankovkách, prezident 
SR prepožičiava vyznamenanie Rad Ľ. Štúra 
a mnoho iných formátov nám ho pripomí-
na. Jeho tvár je na rubovej strane dvojeu-
rovej mince. Keďže v obehu je milión mincí, 
prenikol aj do eurozóny. 

Na Štúrovcov v Levoči pred 180 rokmi je 
tiež niekoľko stop; najvýraznejší je pomník 
na námestí, tradícia Dňa Ľ. Štúra, podpo-
rovaná miestnym odborom MS od roku 
2006, pamätné miesto Kohlwald, Štúrova 
ulica, bývalé celoštátne sympóziá Literár-
nej Levoče... Na levočské lýceum a neskor-
šie gymnázium v meste nadväzujú terajšie 
gymnáziá aj iné školy v meste, najmä Gym-
názium J. F. Rimavského.

Agnesa Žifčáková

SPOLOČNOSŤ, KULTÚRA
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TIBOR ANDRAŠOVAN, HANUŠ DOMANSKÝ, 
VILIAM FIGUŠ-BYSTRÝ, JURAJ HATRÍK, ĽUDO KURUC, 
JANKO MATUŠKA, IVAN PARÍK, MIKULÁŠ SCHNEIDER-TRNAVSKÝ, 
EUGEN SUCHOŇ, MICHAL VILEC, JÁN ZIMMER

žiaci ZUŠ
VIKTOR RADOŠOVSKÝ a. h., TATIANA PIATNIKOVÁ, 
MARTIN ŠČECINA, ŠTEFAN VRABEĽ

študenti VŠMU
SILVIA CIBULOVÁ, BARBORA DRUGDOVÁ, TAMÁS FEKETE, 
BORIS KRASOVSKIJ, KRISTIÁN NEDELJAK, KRISTÍNA NOCIAROVÁ, 
LENKA POLLÁKOVÁ, KRISTINA PRYHRODSKA, MAGDALÉNA REMENÁROVÁ, 
IRODAKHON SHAMSIEVA, NIKA SIDOR, KRISTÍNA VERČIMÁKOVÁ

KONTAKTY
www.vsmu.sk/htf ● www.msks.levoca.sk
FB: Hudobná a tanečná fakulta VŠMU ● IG: @htf.vsmu

VSTUP VOĽNÝ Projekt je podporený 
zo zdrojov 

KULTÚRNEJ A EDUKAČNEJ 
GRANTOVEJ AGENTÚRY 

Ministerstvo školstva, výskumu, 
vývoja a mládeže SR  

Koncert sa koná v spolupráci s 
Mestským kultúrnym 
strediskom v Levoči
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Primátor Levoče si prevzal ocenenie
Benefactor Musaei Scepusiensis

SNM – Spišské múzeum v Levoči zorganizovalo už 9. ročník 
oceňovania Benefactor Musaei Scepusiensis. Ceny odovzdáva 
spolupracovníkom, kolegom a podporovateľom, ktorí výrazne 
prispeli k rozvoju tejto inštitúcie i múzejníctva na Slovensku.

Tento rok sa levočské múzeum rozhodlo na 
základe nominácií udeliť cenu Benefactor 
Musaei Scepusiensis za výnimočnú spolu-
prácu v oblasti kultúrnych aktivít. „Primátor 
mesta stál aj so svojím tímom pri mnohých 
spoluprácach a aktivitách múzea a mesta. 
Často sa uskutočnili iba vďaka jeho osobné-
mu nasadeniu a presviedčacím schopnos-
tiam. Za mimoriadnu v oblasti kultúrnych 
aktivít môžeme považovať partnerskú spolu-
prácu a veľkú podporu pri aktivitách v rámci 
projektu Radnica otvorená komunitám. Vďa-
ka jeho osobnej podpore vznikli a uskutočnili 
sa zaujímavé a netradičné projekty v rámci 
festivalu Dni Majstra Pavla, bola uskutočne-
ná podpora niekoľkých publikácií o dejinách 
Levoče a jeho osobnostiach. SNM - Spišské 
múzeum v Levoči má v osobe primátora 
spriazneného človeka, ktorému kultúrne dia-
nie v meste nie je cudzie,“ povedala na pod-
ujatí riaditeľka SNM – Spišského múzea 
v Levoči Dáša Uharčeková – Pavúková. 

Cenu si primátor mesta prevzal na slávnost-
nom večere 21. marca 2024 v priestoroch 
historickej radnice v Levoči. „Pred rokmi 
sme si na radnici povedali, že by bolo dobré 
nadviazať spoluprácu s tak významnou inšti-
túciou ako je SNM – Spišské múzeum v Levoči 
a začali sme spolupracovať na organizácii 
kultúrnych podujatí v meste Levoča. Obe 

inštitúcie sa tak môžeme vynikajúco odpre-
zentovať a pritiahnuť do mesta slovenských 
i zahraničných hostí,“ povedal v príhovore 
Miroslav Vilkovský. Spolu s riaditeľkou mú-
zea odpromovali novú publikáciu, ktorá 
vznikla vďaka vzájomnej spolupráci s pod-
titulom ...o tých, čo zanechali svoju stopu.

Múzeum udelilo ďalšie ocenenia:
• Za výnimočnú aktivitu, čin, objav pra-

covníkov múzeí v prospech SNM – Spiš-
ského múzea v Levoči laureátom Ivane 
Schneider, Kataríne Fábiánovej, Martine 
Sajdákovej, Viere Štofkovej a Martine Ka-
cvinskej,

• Za významnú partnerskú spoluprácu 
fondovým inštitúciám na Slovensku 
a v zahraničí Slovenskému národnému 
múzeu – Historickému múzeu,

• Za najzaujímavejšiu mediálnu podporu 
laureátovi Miroslavovi Eckerovi,

• Zvláštnu cenu za výnimočnú aktivitu, dar 
a čin laureátom Františkovi Gutekovi, Da-
liborovi Mikulíkovi, Erike Cintulovej.

Poslednou ocenenou bola historička ume-
nia Mária Novotná, ktorá pôsobila v múzeu 
viac ako 40 rokov, 23 rokov na pozícii riadi-
teľky.

Vladimíra Novotná Čajová

Kraj zavádza novú 
autobusovú linku 

na Mariánsku horu 
v Levoči

Na Veľkonočný pondelok začne jazdiť 
na Mariánsku horu v Levoči nové au-
tobusové spojenie. Prešovský samo-
správny kraj tým vychádza v ústrety 
pútnikom, ktorí každý rok smerujú na 
levočskú horu. Robí tak symbolicky na 
začiatok pútnickej sezóny. 

Prešovský samosprávny kraj (PSK) za-
vádza novinku v doprave. Od 1. apríla 
spúšťa nové autobusové spojenie na tra-
se Levoča autobusová stanica – Košická 
brána – Mariánska hora v Levoči a späť. 
V prevádzke bude viac ako pol roka, pres-
ne do 27. októbra. 

Spoj bude pre cestujúcich k dispozícii 
každú prvú sobotu v mesiacoch apríl až 
október s odchodom z autobusovej sta-
nice v Levoči o 8.45 hod. Z Mariánskej 
hory je odchod späť naplánovaný na 
11.00 hod.

Nové autobusové spojenie bude pre ces-
tujúcich zabezpečené aj každú nedeľu, 
a to rovnako v mesiacoch apríl až októ-
ber. Z autobusovej stanice v Levoči odíde 
autobus o 13.45 hod., následne z Marián-
skej hory späť o 16.00 hod. 

Autobus bude jazdiť na trase aj počas cir-
kevných sviatkov, a to vždy 45 min. pred 
liturgiou. Prešovský samosprávny kraj 
chce novinkou odľahčiť problém s parko-
vaním a zjednodušiť dopravu na Marián-
sku horu, ktorá je vzhľadom k šírkovým 
pomerom komunikácie často problema-
tická. Kraj odporúča cestujúcim overiť si 
svoj spoj pred cestou na www.cp.sk.

Základný jednosmerný cestovný lístok si 
cestujúci zakúpia za 1,10 eur, zľavnený za 
0,60 eur. V prípade platby čipovou kartou 
je sadzba stanovená na 0,60 eur, pri zľav-
nenom lístku na polovicu. Cestujúci majú 
ešte možnosť využiť rodinné víkendové 
cestovné (rodič a min. 1 dieťa do 15 ro-
kov), pričom každý z cestujúcich zaplatí 
1 euro.
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Z ČINNOSTI MESTSKEJ 
POLÍCIE VO FEBRUÁRI 2024

Dňa 5. 2. 2024 v čase o 10.30 hod. prijala 
hliadka MsP oznámenie o zranenej líške 
v areáli Nemocnice Agel. Príslušníci MsP 
líšku odchytili a odovzdali členom Poľov-
níckeho združenia Levoča.

Dňa 5. 2. 2024 v čase o 19.00 hod. prijala 
hliadka MsP oznámenie o nezabezpeče-
nom osobnom motorovom vozidle na 
ulici Greschika, ktoré sa svojvoľne pohlo 
z parkoviska a ohrozovalo bezpečnosť 
a plynulosť cestnej premávky. Hliadka MsP 
zabezpečila vozidlo proti ďalšiemu pohy-
bu a lustráciou zistila a upovedomila ma-
jiteľa vozidla.

Dňa 6. 2. 2024 v čase o 13.15 hod. prijala 
hliadka MsP oznámenie o nalomenom ko-
nári stromu na Sídl. Rozvoj, ktorý ohrozuje 
bezpečnosť chodcov v jeho okolí. Po ná-
slednej obhliadke miesta hliadka kontak-
tovala TS mesta Levoča. 

Dňa 9. 2. 2024 v čase o 23.15 hod. obslu-
ha kamerového systému nahlásila hliadke 
MsP neznámu osobu znečisťujúcu verejné 
priestranstvo na Nám. Majstra Pavla. Po 
príchode hliadky na uvedené miesto bol 
mladý priestupca za úmyselné znečisťova-
nie verejného priestranstva riešený bloko-
vou pokutou.

Dňa 18. 2. 2024 v čase o 23.30 hod. prijal 
pracovník obsluhy kamerového systému 
oznámenie z Nemocnice Agel v Levoči 
o neznámej žene na internom oddelení, 
ktorá sa neoprávnene zdržiava v priesto-
roch oddelenia a nemocnice. V uvedenej 
skutočnosti bola o súčinnosť požiadaná 
hliadka OOPZ.

Dňa 20. 2. 2024 v čase o 9.00 hod. sa hliad-
ka MsP zúčastnila besedy s predškolákmi 
v priestoroch MŠ na Ulici J. Francisciho.

Dňa 27. 2. 2024 na základe záznamov 
z kamerového systému MsP usvedčila pô-
vodcov skládok starého nábytku na Ulici 
J. Francisciho. Po odstránení odpadu boli 
dvaja priestupcovia riešení v zmysle VZN 
mesta Levoča.

Dňa 29. 2. 2024 v čase o 15.50 hod. hliad-
ka mestskej polície privolala posádku RZP 
mužovi zo Spišskej Novej Vsi, ktorý sa na-
chádzal v blízkosti areálu Žabia cesta a mal 
vážne zdravotné problémy.

 Ďakujeme za spoluprácu 
pozorným občanom.

Mesto Levoča v tomto roku vyčlenilo � -
nančné prostriedky na rekonštrukciu a 
asfaltovanie niektorých úsekov ciest v mes-
te. Koncom apríla plánuje začať s rekon-
štrukciou Sirotínskej ulice v úseku od kri-
žovania sa s Mäsiarskou ulicou po Špitálsku 
ulicu, s asfaltovaním severozápadnej časti 
Námestia Majstra Pavla v úseku od križo-
vania sa s Košickou ulicou po poštu.

Pri realizácií prác je potrebné počítať s do-
pravnými obmedzeniami, uzávierkami, 
príp. zmenami v gra� kone MHD. 

O dopravných obmedzeniach a uzávier-
kach budú obyvatelia mesta včas informo-
vaní na sociálnych sieťach a webstránke 
mesta Levoča. 

Zároveň prosíme obyvateľov o zhovieva-
vosť a súčinnosť pri realizácii prác a účast-
níkov cestnej premávky prosíme o rešpek-
tovanie dopravných obmedzení.

Správa a údržba ciest Prešovského samo-
správneho kraja bude prostredníctvom 
zhotoviteľa stavby Metrostav DS a. s. rea-
lizovať stavbu „Rekonštrukcia križovatky 
ciest III/3225 a I/18 v meste Levoča“. Pred-
pokladaný termín začatia prác je v mesiaci 
apríl.

Pri realizácii prác je potrebné počítať s do-
pravnými obmedzeniami.

O dopravných obmedzeniach budeme 
obyvateľov mesta včas informovať na soci-
álnych sieťach a webstránke mesta Levoča.

Rekonštrukcia križovatky ciest III/3225 a I/18 
v meste Levoča

Dopravné obmedzenia

Mesto začne koncom apríla
s rekonštrukciou viacerých úsekov ciest

INFORMÁCIE MsÚ a MsP
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Firma Delux Clean s.r.o. hľadá pracovníkov na 
upratovanie rodinných domov, bytov, kancelárií.
Je potrebné mať vodičský preukaz typu B. 
Kontakt : 0918 981 920.

Tomáš Mišenko-ZATOMI
Ponúkam služby/0948456489 • realizácia a údrž-
ba záhrad • orezy drevín • realizácia závlahových 
systémov • výroba vyvýšených záhonov

PREDÁM
STAVEBNÉ POZEMKY

V LEVOČI
- najlukratí vnejšia lokalita
- kompletné inžinierske siete
- tel.: 0917861229

Technické služby mesta Levoča vám prinášajú 
mimoriadne oznamy a prehľad termínov zberu 
separovaných odpadov z IBV v našom meste: 
• zber separovaných zložiek bude v apríli prebiehať 

podľa plánu: v stredu 3. 4. - zber papiera, v stredu 
17. 4. - zber plastov spolu s VKM a v máji sa bude 
konať zber papiera v piatok 3. 5.,

• zber bioodpadu zo záhrad sa uskutoční v apríli 
v stredu 10. a 24. apríla – zbery sa uskutočňujú vý-
hradne prostredníctvom zberných nádob,

• zberný dvor bude počas sviatkov: vo Veľkonočný 
pondelok (1. 4. 2024), v stredy 1. 5. (Sviatok práce) 
a 8. 5. (Deň víťazstva nad fašizmom) zatvorený,

• zber ZKO sa vo Veľkonočný pondelok 1. 4. 2024 
uskutoční bez zmeny.

INFORMÁCIE TSML, PLATENÁ INZERCIA
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ŠPORT

FUTBALOVÝ ŠTADIÓN
 

Futbal: U15 + U13
 13. 4. 2024 - 10.00 hod.

FK 05 Levoča /U15/ - FAMA Prešov

 13. 4. 2024 - 11.45 hod.
FK 05 Levoča /U13/ - FAMA Prešov

27. 4. 2024 - 10.00 hod.
FK 05 Levoča /U15/ - FK SAFI

27. 4. 2024 - 11.45 hod.
FK 05 Levoča /U13/ - FK SAFI

Futbal: U19
6. 4. 2024 - 14.00 hod.

FK 05 Levoča - ŠK Harichovce

13. 4. 2024 - 14.00 hod.
FK 05 Levoča - TJ Družstevník Odorín

27. 4. 2024 - 14.00 hod.
FK 05 Levoča - MFK Gelnica

Futbal: Muži
14. 4. 2024 - 15.30 hod.

FK 05 Levoča - FK Olcnava

28. 4. 2024 - 16.00 hod.
FK 05 Levoča - TJ Tatran Ľubica

ŠPORTOVÁ HALA
Florbal: dorast

6. 4. 2024 - 17.00 hod.
Florbal Quick Ball Levoča - Falcons Stará Ľubovňa 

Basketbal: muži
7. 4. 2024 - 14.00 hod.

BK Slovenský Orol Levoča – BK AS Trenčín U23

ZIMNÝ ŠTADIÓN

VEREJNÉ KORČUĽOVANIE:

     Každú    stredu - 16.30 - 18.00 hod.
                  sobotu - 13.15 - 14.45 hod.

                    nedeľu - 13.30 - 15.00 hod.

Spolu� nancované z Finančného mechanizmu Európskeho 
hospodárskeho priestoru 2014-2021 a štátneho rozpočtu Slovenskej republiky.

11. 4. 2024 • 18.00 hod.
BAZILIKA SV. JAKUBA V LEVOČI

Komorný spevácky zbor CHORUS MINOR 
v doprovode sláčikového orchestra Základnej umeleckej školy v Levoči

svojim koncertom ukončí realizáciu projektu „Radnica otvorená komunitám, kód projektu CLT 01027“
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„Som hrdý na to, že som štatutárom 
neziskovej organizácie.“

Rozhovor s Mariánom Balážom, manažérom športového klubu Levoča Nordic Centrum, mal byť 
hodnotením práve končiacej sa lyžiarskej sezóny v areáli severských lyžiarskych disciplín, ktorý poznáme 

pod starším názvom Krúžok.  Rozprávanie o histórii areálu a jeho postupného zveľaďovania, 
o fi lozofi i jeho manažovania a plánoch do budúcnosti, ale mimovoľne náš rozhovor popretkávali postoje 

k celospoločenským témam. Čo si myslí o akceptovaní autorít, práci so športujúcou mládežou, 
o neziskovom sektore a kultúrnom živote v našom meste? Aký je postoj Mariána Baláža 

ku koncepčným riešeniam, k demokracii a dobrovoľníctvu?  Odpovede prináša tento rozhovor. 

Ste odchovancom a úspešným reprezen-
tantom niekdajšieho Lyžiarskeho klubu 
pre nevidiacich a slabozrakých športov-
cov. Ste predsedom úspešného bežkár-
skeho klubu a na čele areálu, ktorý sa dy-
namicky rozvíja. Kto stál za myšlienkou 
vybudovania areálu severského lyžova-
nia? Verili ste potenciálu tohto miesta 
a čo vás stálo najviac síl?

M. B.: „Vybudovanie areálu sa datuje ešte 
do šesťdesiatych rokov 20. storočia, keď v 
lokalite Krúžok medzi obcami Úloža a Vyšné 
Repaše lyžiari z klubu slovenských turistov 
v týchto miestach budovali trate. Väčší be-
žecký rozmach tohto areálu nastal koncom 
sedemdesiatych rokov, keď sa budoval zjaz-
dový areál v Závade. Lokalita Krúžok bola 
prepojená práve so Závadou - so stredis-
kom alpských lyžiarskych disciplín. Miestni 
nadšenci areál udržiavali a v osemdesia-
tych rokoch boli veľmi blízko myšlienke 
postaviť tam o� ciálnu biatlonovú strelnicu. 
V Levoči v tom čase fungoval veľmi úspešný 
biatlonový klub pod vedením telocvikára 
strednej odbornej školy pedagogickej pána 

Milana Kostelníka.  Vybudovanie biatlono-
vej malorážkovej plnoformátovej strelnice 
legislatívne nedovolila blízkosť vojenské-
ho obvodu Javorina. Na prelome 80. a 90. 
rokov 20. storočia fungoval klub na báze 
dobrovoľníctva. Potom v Levoči vznikol Ly-
žiarsky klub pre nevidiacich a slabozrakých 
športovcov pod vedením pána Jána Zo-
ričáka a syna pána Kostelníka Milana, kto-
rí viedli klub, starali sa o areál a ja som ich 
úspešným odchovancom. 

V roku 2008 sme sa rozhodli, že klub pre-
transformujeme, aby zastrešoval nielen zra-
kovo postihnutých, ale aj zdravých športov-
cov a premenovali sme ho na Cross Country 
Levoča.

Po dvoch rokoch sa tento klub stal naj-
úspešnejším klubom behu na lyžiach na 
Slovensku s 25 deťmi. Túto totálnu domi-
nanciu sme mali až do roku 2014. Už v tom 
čase bolo pre nás nesmierne náročné starať 
sa o areál na Krúžku aj o klub. Preto sme 
v roku 2012 založili občianske združenie 
Levoča Nordic Centrum a ja som sa stal 

jeho predsedom. Odvtedy zaznamenal are-
ál väčší rozmach. Opravili sme staré trate, 
ktoré sa v tom čase už nevyužívali, pridali 
sme nové podľa jasne stanovenej koncep-
cie rozvoja.

Nadregionálny areál

Povedali sme si, že najprv pripravíme pod-
mienky, aby k nám aj ľudia z celého regiónu 
začali chodiť, preto sme vybudovali trate 
a areál upravujeme v tej najlepšej možnej 
európskej kvalite. Ja osobne som veľký zá-
stanca demokracie a západného spôsobu 
rozmýšľania a pohľadu na život. Pred tým 
som aktívne vrcholovo pretekal a prešiel 
som kusisko sveta – západnú a severnú Eu-
rópu, Ameriku, Kanadu, Japonsko aj Rusko. 
Videl som, že jednoducho patríme do civili-
zovaného sveta a aj v športe by sme sa mali 
uberať vývojom na rovnakej úrovni. Areály 
boli všade moderné, slušné, s kvalitným 
sociálnym zázemím. Chceli sme, aby aj ten 
náš bol dostupný pre jednotlivcov a kluby 
so základnou škálou ponúkaných služieb. 
To sa nám od roku 2012 aj podarilo. Naj-
prv sme vybudovali trate, naučili sme ľudí 
chodiť na bežky, potom pribudli parko-
vacie miesta, čo bolo tiež dôležité a dnes 
máme otvorenú aj komerčnú prevádzku 
z krásneho dreva, ktoré sme doviezli až 
z Fínska, lebo sme v prírode a žijeme sever-
ským športom. Takže základnou myšlien-
kou bolo spraviť areál, naučiť ľudí k nám 
chodiť, potom si ľudia budú pýtať služby. 
Naša ideológia nebola najprv postaviť krč-
mu a potom čakať na ľudí. Ďalšou našou 
nadstavbou je aj lokálna zamestnanosť. 
Pohybujem sa v športe celý život, na prete-
kárskej aj funkcionárskej úrovni, preto som 
rozvíjal nie kacírsku, ale praktickú myšlien-
ku – keď chcete v Levoči vybudovať nejaké 
športovisko národného významu, máte na 
výber iba dva či tri športy: jedným je cyk-
listika, druhým a tretím sú beh na lyžiach 
a biatlon.“

ZÁUJMY/KOMUNITY
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Prečo? Čo je prekážkou vybudovania 
kvalitných stredísk pre zimné športy?

M. B.: „Sme limitovaní prírodným prostre-
dím. V Levočskej Doline máme stredisko 
alpských lyžiarskych disciplín. Ale aby sme 
vybudovali kvalitnú zjazdovku, nemáme 
potrebnú výšku ani dĺžku kopcov. Sú to 
krátke kopce s malým prevýšením, ktoré 
dnes už lákajú málo ľudí. Dnes si sadnú 
do auta a o 5 hodín sú v Alpách, s traťami 
dlhými 3, 4, 5, 10 kilometrov, s umelým za-
snežovaním, so sedačkami,  gondolami... 
V Tatranskej Lomnici sú o 25 minút a lyžujú 
od 2400 do 1000 metrov. 

Hokej tu nemôžete vybudovať, lebo na to 
nemáte ekonomiku, športové centrá sa 
budujú vo veľkých mestách. Ale beh na ly-
žiach, biatlon a cyklistika tu majú najlepšie 
prírodné podmienky. Levočské vrchy majú  
z pohorí na Slovensku najlepšie prírodné 
podmienky na rozvoj cyklistiky a cyklotu-
ristiky.

Keď máte ratrak a priaznivé snehové pod-
mienky, natiahnete 50 km bežkárskych tratí 
po hrebeni Levočských vrchov a dokážete 
spojiť Levoču s Podolíncom a Kežmarkom. 
Nemá zmysel budovať v Levoči aquapark, 
ak tu máme pamiatky so značkou Unesco. 
Najprv naučme ľudí chodiť do Levoče kvô-
li pamiatkam Unesco, otvorme všetko, čo 
máme, a naučme ich k nám chodiť. Máme 
v Levoči všetko, len je to zatvorené. 

Jedinou potrebnou zmenou 
je zmena myslenia

Máme krásnu zrekonštruovanú časť ná-
mestia a ja ako bežný užívateľ kultúry vidím 
obrovský potenciál nášho mesta. Ponuka 
podujatí a sprístupnené pamätihodnosti 
pritiahnu nielen turistov, ale aj domácich, 

ktorí sa tiež chcú zabaviť a oddýchnuť si. 
Nie doma na gauči, ale v meste pri hudbe, 
na koncerte, dobrej kultúrnej akcii. Len ne-
smieme všetko merať peniazmi. Áno, bez 
peňazí sa nedá žiť, ani tvoriť, ani existovať, 
ale to nevyhnutné okrem peňazí volám  
„pozitívna deviácia z miesta, kde sa tvorí 
a kde sa žije“. V športe to vidíme na Krúžku. 
My tvoríme a ľudia chodia z Košíc, Prešova, 
Vranova, Liptovského Mikuláša, zo Žiliny, 
Svidníka... Jedinou potrebnou zmenou je 
zmena myslenia. Krajšie centrum mesta 
nemá ani Krakow, ani Ľvov, navyše máme 
krásnu prírodu iba na skok – o 10 minút 
sme Levočských vrchoch, o 25 minút sme 
vo Vysokých Tatrách, o 7 minút sme na 
Krúžku. Niekto má na záhradku ďalej ako 
my do krásnej prírody.“

Aká stratégia zafungovala pri budovaní 
areálu?

M. B.: „Areál budujeme na základe tímovej 
spolupráce. Ja som manažérom, dávam 
impulz a myšlienku, ale mám okolo seba 
skvelý tím ľudí, ktorí sú ochotní to so mnou 
zdieľať, sú na rovnakej vlnovej dĺžke a areál 
chcú rozvíjať. To je veľmi dôležité. Na týž-
dňovej báze sa stretávame, rozprávame 
a premýšľame, ako areál zlepšiť.

Významným míľnikom rozvoja areálu bola 
podpora zo strany Prešovského samo-
správneho kraja. Získali sme odtiaľ kvalit-
nú � nančnú podporu. Áno, všetko začína 
nadšením – robili sme po nociach, chlapi 
prišli z nočnej služby a upravovali trate, 
aby boli ráno pripravené, alebo sa robilo 
dlho do noci... ale kvalitným ekonomic-
kým impulzom bola podpora zo strany PSK 
a župana Milana Majerského od roku 2017. 
Táto podpora trvá dodnes, za čo sme veľmi 
vďační a pri každej príležitosti to spome-
niem, lebo v istej fáze nadšenie skončí a vy 

musíte všetko prerátať ekonomicky. V roku 
2018 sa pridalo aj Mesto Levoča, čo bolo 
ďalším veľmi dôležitým bodom, lebo Mesto 
Levoča sa stalo druhým najväčším ekono-
mickým partnerom areálu.“

Čakám, ako budete pokračovať v rozprá-
vaní o kritických rokoch 2019 – 2021.

M. B.: „Paradoxne, korona ublížila celej spo-
ločnosti, medziľudské vzťahy sa pokazili, 
mnoho vzťahov zničilo príliš veľa agresivity 
a hejtu. Nám ale korona pomohla. Jediné 
športoviská, ktoré sa dali používať počas 
pandémie, boli voľne dostupné prírodné 
priestranstvá a my sme zažili boom. Vtedy 
sme si povedali jednu vec: nemáme prob-
lém s úpravou trate, my máme problém 
s ľuďmi. Areál totiž nestíhal víkendový ná-
val ľudí. Ich počet sa neskutočne zvyšoval. 
Keď sa korona skončila, ľudia zostali, boom 
návštevnosti nebol jednorazový. Najväčšiu 
návštevnosť máme posledné dve sezóny, 
čo nás utvrdilo v jednej veci: už žiadne plá-
ny, že „koľko návštevníkov je dosť“, si nedá-
vame. Tridsaťtisíc ľudí  za sezónu sme pova-
žovali za nedosiahnuteľné číslo, dnes máme 
návštevnosť 35 až 40 tisíc ľudí a vravíme si, 
že pík návštevnosti ešte vždy neprišiel.“

Je zrejmé, že pandémia nie je jediným 
dôvodom, prečo sú ľudia z blízkeho oko-
lia i vzdialenejších oblastí v zime na bež-
kách v areáli nad Levočou.
M. B.: „Všetci máme robiť to, čomu rozumie-
me. Ja môžem pomenovať princípy bežec-
kého lyžovania a úroveň bežeckých tratí, 
nedovolím si hovoriť stolárovi do výroby 
stola. Všetci máme robiť to, čomu rozumie-
me. Ale my sme na Slovensku urobili z au-
torít bláznov.

Keď ľudia nechodia, niečo 
robíte zle

Ľudia sami nás viažu ponúkať kvalitné služ-
by. To je základ. Keď ľudia niekam nechodia, 
treba sa zamyslieť, lebo niečo robíte zle. My 
si vravíme: robme to ešte lepšie, lebo latku 
kvality treba vždy zvyšovať. Keď to nedoká-
žete, ľudia pôjdu inam. Treba prísť s kvalit-
nejším, lepším alebo iným servisom. Dnes 
už odovzdávame štafetu skúseností našim 
nasledovníkom, ktorí pri nás vyrástli.“ 

Investovali ste svoju energiu ešte nie-
kam inam okrem kvalitných služieb v ce-
lom stredisku?

M. B.: „Propagáciu areálu robíme klasicky: 
cez sociálne siete, webovú stránku, videami 
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na kanáli Youtube. Na fejsbúkovej stránke 
máme za sezónu 200 tisíc kliknutí na naše 
príspevky z celého sveta a na webovej 
stránke pribudne cez víkend denne 1000 
– 1500 návštevníkov. Ale robíme to na ko-
lene. Nemáme PR oddelenie, každý máme 
svoje zamestnanie a areál je akoby naším 
koníčkom.

Teší ma, že areál nie je len o nás, o športe, 
ktorý robíme, ale je výrazným prvkom re-
gionálneho rozvoja. Vybudovali sme kavia-
reň, požičovňu a servis a tvoríme lokálnu 
zamestnanosť. Navyše, ľudia si kvôli nám 
kúpili chatky v okolí, aby mohli cez víkend 
bývať u seba a bežkovať u nás. Alebo nao-
pak, domáci vylepšili svoje nehnuteľnosti 
a ponúkajú ich na ubytovanie.“

Aké sú ďalšie devízy areálu?
M. B.: „Z nášho areálu sú krásne priame vý-
hľady na tri kultúrne a prírodné dominanty 
v okolí – Vysoké Tatry, Spišský hrad a Kráľo-
vú hoľu, tri naše pýchy. Keď sa dobre oto-
číte, tak aj na Tri koruny v Pieninách. Krás-
ne prostredie je pokladom nášho areálu. 
K tomu musíme pridať ešte dostupnosť – 
v lete 7 minút, v zime 10. Každú hodinu ide 
autobusový spoj, ktorý stojí priamo v are-
áli.“ 

Máme už aj generáciu pretekárov, mla-
dých bežkárov?
M. B.: „Máme fungujúci klub v mladšom 
žiackom a staršom žiackom veku. Na rozvoj 
detského a mládežníckeho športu máme 
vytvorené kvalitné prostredie. Osobne nás 
teší obrovský nárast rodín s malými deťmi 
na bežkách. Zorganizovali sme druhý roč-
ník kurzu Cross Country Snow Kids v spo-
lupráci s medzinárodnou lyžiarskou asoci-
áciou Snow Kids na prilákanie detí lyžovať. 
Tohto roku sme mali v kurze 200 neregistro-
vaných detí. Hrajú na bežkách hokej, futbal, 

s inštruktormi sa zábavnou formou venujú 
bežeckému lyžovaniu, popri tom im hrá 
dídžej detské pesničky. 

Problémom sú ale tréneri. Táto spoločnosť 
ich nevie zaplatiť. Ak má kvalitný tréner do-
stať 500 eur, za tú obrovskú stratu času to 
nestojí, lebo polovica víkendov z roka ide 
športu na úkor času s rodinou. Ale nie je to 
len problém bežeckého lyžovania. Hrozí, že 
o chvíľu nebude mať kto deti trénovať. Po-
trebujeme mať v tomto odbore nadväznosť, 
registrovaný šport sa nemôže robiť tak, že 
„trénerstvo som vyštudoval, ale teraz idem 
robiť niečo iné a potom sa k tomu vrátim.“ 
Nedokážu to robiť rodičia, ani nikto z ulice. 
Potrebujeme kvalitný trénerský personál, 
ktorý sleduje najnovšie trendy vo vývoji da-
ného športu a bude nám to v budúcnosti 
veľmi chýbať. Ale nádej zomiera posledná. 
Živíme v sebe nádej, že sa to zlepší. Čakáme 
už tridsať rokov.“

S akými pocitmi končíte sezónu? Je leto 
pre vás prácou na zveľaďovaní bežecké-
ho rezortu?
M.B.: „Áno, je to stará lyžiarska poučka: Čo 
odpovieš, keď sa ťa zima opýta, čosi robil 
v lete?

Teraz nastupuje čas, keď sa musíme 
stretnúť, sezónu zrekapitulovať, povedať 
si, čo bolo dobré. Na výročnej schôdzi pri 
klobáske, guľáši či kapustovej polievke si 
sezónu vyhodnotíme. Dôležitá je aj práca 
s dobrovoľníkmi. Dobrovoľníctvo je naj-
ušľachtilejšia o� ciálne nepracovná činnosť. 
Je to výsada. Dobrovoľníka nemôže robiť 
hocikto. Krásnym príkladom je atletický mí-
ting Letzigrund v Zürichu, najväčší atletický 
míting na svete s najväčším rozpočtom. Do-
stať sa tam do organizačného výboru pre-
tekov na najnižšiu pozíciu môžete až po 15 
rokoch dobrovoľníctva. U nás v Nordic Cen-

tre je to až po dvadsiatich rokoch (dodáva 
M. B. so smiechom, pozn. autorky). 

Spoločnosť je vyspelá vtedy, 
keď má vyspelú občiansku 

spoločnosť.

Tým, že organizujeme preteky Slovenského 
pohára, potrebujeme až 30 dobrovoľníkov. 
O týchto ľudí, mojich kamarátov a zná-
mych, sa musíme starať aj v lete. Nedá sa 
iba tak po roku oprášiť v telefóne zoznam 
a zavolať. S týmito ľuďmi musíte pracovať, 
presvedčiť ich, aby prišli. Nie každý chce ísť 
na celý deň do teploty – 10° a stáť pri trati, 
na úkor vlastného času a rodiny. Dnes mám 
pocit, že všetci, ktorých máme, chcú robiť, 
sami sa hlásia, lebo my sa o nich naozaj sta-
ráme. Nie na dennej báze, ale stretávame sa 
aj v lete. 

Pred sezónou pripravujeme areál a potre-
bujeme popri trati nainštalovať skoro 3 
kilometre sietí, pre predstavu akoby  od-
tiaľ až po Levočské Lúky. To nám robí 15 
dobrovoľníkov. Po Veľkej noci príde opäť 
15 dobrovoľníkov a siete zložia. K ľuďom 
treba pristupovať zodpovedne. Je to o vy-
spelej občianskej spoločnosti. Dnes často 
používame slovo neziskovky. Všetkým od-
kazujem, že v neziskovkách sa robí reálna 
činnosť a reálna pomoc. Som hrdý na to, že 
som štatutárom neziskovej spoločnosti. Tie 
držia štát pri živote.“

Ďalšia komunita nadšencov ukazuje, že 
nadšenie a zápal, ktoré spájajú ľudí, vytvá-
rajú v našej spoločnosti a v našom meste 
či regióne trvalé hodnoty. Držíme palce do 
ďalších úspešných sezón.     

Eva Malíšková
Fotogra� e: archív LNC
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Kultúra v Levoči 
apríl 2024 

Predpredaj vstupeniek:  

INFORMAČNÁ KANCELÁRIA 
MESTA LEVOČA

Nám. Majstra Pavla 58 
8.30  - 16.30 hod.

053 / 451 3763
a hodinu pred začiatkom predstavenia.

msks.levoca.sk
msks@levoca.sk

facebook.com/kulturavlevoci
instagram.com/kulturavlevoci

MESTSKÉ KULTÚRNE STREDISKO 
MESTA LEVOČA

Nám. Majstra Pavla 54 
8.00  - 16.00 hod.

053 / 451 2522

ZMENA PROGRAMU VYHRADENÁ!

3.
STREDA

DO 6.
APRÍLA

PETER ŽUPNÍK - RÊVERIE (DENNÉ SNY)
VÝSTAVA FOTOGRAFII PETRA ŽUPNÍKA, KTORÁ JE PREDĹŽENÁ DO 6. APRÍLA 2024,
VÝSTAVU Z VEREJNÝCH ZDROJOV PODPORIL FOND NA PODPORU UMENIA 

GALÉRIA MESTA LEVOČA VSTUP VOĽNÝ

ROZSVIEŤME TO NA MODRO
KONCERT PRI PRÍLEŽITOSTI SVETOVÉHO DŇA POVEDOMIA O AUTIZME
VIAC NA OSOBITNÝCH PLAGÁTOCH

17.00 hod.  KONGRESOVÁ SÁLA VSTUP VOĽNÝ

6.
SOBOTA

RODINNÉ STRIEBRO
KONCERTNÝ PROJEKT KATEDRY KLÁVESOVÝCH NÁSTROJOV VENOVANÝ SLOVENSKEJ KLAVÍRNEJ TVOR-
BE. VIAC NA OSOBITNÝCH PLAGÁTOCH

18.00 hod.  KONGRESOVÁ SÁLA VSTUP VOĽNÝ

10.
STREDA

70. HVIEZDOSLAVOV KUBÍN
OKRESNÉ KOLO V UMELECKOM PREDNESE POÉZIE A PRÓZY
ORGANIZOVANÉ V SPOLUPRÁCI S PODTATRANSKÝM OSVETOVÝM STREDISKOM

9.00 hod.   MESTSKÉ DIVADLO   ORGANIZOVANÉ

11.
ŠTVRTOK

ZÁVEREČNÝ KONCERT
KOMORNÝ SPEVÁCKY ZBOR CHORUS MINOR V DOPROVODE SLÁČIKOVÉHO ORCHESTRA ZÁKLADNEJ UMELECKEJ 
ŠKOLY V LEVOČI SVOJÍM KONCERTOM UKONČÍ REALIZÁCIU PROJEKTU 
„RADNICA OTVORENÁ KOMUNITÁM, KÓD PROJEKTU CLT 01027“

18.00 hod.  BAZILIKA SV. JAKUBA VSTUP VOĽNÝ

12.
PIATOK

RUDOLF SIKORA - TREŤOTRIEDNA CIVILIZÁCIA
VERNISÁŽ VÝSTAVY RUDOLFA SIKORU, KTORÝ SPOLUFORMOVAL KONCEPTUÁLNY PRÚD VIZUÁLNEHO UMENIA NA 
SLOVENSKU. VÝSTAVA POTRVÁ DO 1. JÚNA 2024

19.00 hod.  GALÉRIA MESTA LEVOČA     VSTUP VOĽNÝ

pripravujeme

18.
ŠTVRTOK

PREŽILI SME HOLOKAUST
NESMIERNE SILNÝ PRÍBEH ČLOVEKA, KTORÝ PREŽIL HOLOKAUST. ROZHOVOR DAGMAR MOZOLOVEJ S DENISOU 
NIKODÉMOVOU, ATMOSFÉRA PREDSTAVENIA DOPLNENÁ HUDBOU A SLOVOM KATARÍNY KOŠČOVEJ A DANIELA ŠPINERA.
FILM DAGMAR MOZOLOVEJ MAMIČKA.  PREDPREDAJ LÍSTKOV V INFORMAČNEJ KANCELÁRII A V SIETI TOOTOOT.FM

18.00 hod.  MESTSKÉ DIVADLO      5€/10€

19.
PIATOK

ŠKAREDÝ DEŇ V CHUJAVE
TALKSHOW PETRA CHALUPECKÉHO. HOSŤ EDO KLENA (HUDOBNÍK, PREŠOV)
VIAC INFO NA OSOBITNOM PLAGÁTE. PREDPREDAJ LÍSTKOV V INFORMAČNEJ KANCELÁRII MESTA LEVOČA

18.00 hod.  GALÉRIA MESTA LEVOČA 5€

20.
SOBOTA

JURAJ HNILICA - SÓLO AKUSTICKY
KONCERT SLOVENSKÉHO PESNIČKÁRA JURAJA HNILICU. 
PREDPREDAJ LÍSTKOV V INFORMAČNEJ KANCELÁRII A V SIETI PREDPREDAJ.SK 

19.00 hod.  MESTSKÉ DIVADLO 12€

22.
PONDELOK

DEŇ ZEME V LEVOČI
PODUJATIE PRI PRÍLEŽITOSTI DŇA ZEME - KONCERT BRAŇA JÓBUSA, SWAP, INTERAKTÍVNY PROGRAM, 
EKO TÉMY A INÉ. VIAC NA OSOBITNÝCH PLAGÁTOCH.

   SEVERNÝ PARK      VEREJNÉ PODUJATIE

  26.
 - 28.

KRAJSKÁ SCÉNICKÁ ŽATVA 2024
KRAJSKÁ POSTUPOVÁ SÚŤAŽ PRE NEPROFESIONÁLNE DIVADELNÉ KOLEKTÍVY
PROGRAM ZVEREJNÍME NA OSOBITNÝCH PLAGÁTOCH.

   MESTSKÉ DIVADLO      VSTUP VOĽNÝ

27.
SOBOTA

SILNÉ REČI V LEVOČI
STAND UP COMEDY SHOW. BAVIŤ VÁS BUDÚ: MICHAEL SZATMARY, JOE TRENDY, JURAJ „ŠOKO“ TABAČEK, MILAN 
„DOCENT“ SEDLIAK. LÍSTKY ONLINE V SIETI TICKETS.SILNERECI.SK

19.00 hod.  KINO ÚSMEV 16€

28.
NEDEĽA

KONCERT ĽUDOVÍTA KAŠUBU A MARTINY KREIBICH
VESELÉ, MELODICKÉ POPULÁRNE PIESNE POCHÁDZAJÚ PREVAŽNE Z VLASTNEJ AUTORSKEJ DIELNE 
ĽUDOVÍTA KAŠUBU. PREDPREDAJ LÍSTKOV V INFORMAČNEJ KANCELÁRII A V SIETI MAXITICKET.SK

17.00 hod.  KINO ÚSMEV 14€

30.
UTOROK

MENGELEHO DIEVČA
DIVADELNÁ MONODRÁMA DIVADLA RAMAGU O SKUTOČNOM PRÍBEHU MLADEJ ŽENY, KTORÁ PREŽILA 
ŠTYRI KONCENTRAČNÉ TÁBORY. PREDPREDAJ LÍSTKOV V SIETI TOOTOOT.FM

19.00 hod.  MESTSKÉ DIVADLO      10€/12€
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4. 5. 2024 o 16.00 hod.
KINO ÚSMEV LEVOČA

Predpredaj:
Informačná kancelária mesta Levoča

Nám. Majstra Pavla 58
t.č. 053 451 3763

ONLINE - ticketportal.sk

Na jar 2024 Galéria mesta Levoča predstaví tvorbu 
Rudolfa Sikoru, ktorý spoluformoval konceptuálny 

prúd vizuálneho umenia na Slovensku. 
Výstava predstaví súčasnú tvorbu autora aj s jeho 

ranými prácami na tému ekológie a civilizácie. 
Sikora kladie existenciálne otázky: 

Bude ešte príroda? Bude ešte civilizácia?
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Beletria
Abdullah, Chelsea: Zlodej hviezdneho prachu
Davidson, Art: Sto pod nulou 
Hatala, Marián: Ja, Dorian G. 
Harmel, Kristin: Sladkosť zabúdania 
Lefteri, Christy: Kniha ohňa 
O‘Regan, Noel: Přitažlivost pádu 
Padura, Leonardo: Ako prach vo vetre
Sičáková, Emília: Korene 
Vargová, Katarína: Severné more 

Romány pre ženy
Harrod-Eagles, Cynthia: Aféry zámku Ashmo-
re
Kalengula, Catherine: Emily v Paríži 2
Keelandová, Vi: Zvodca 
Kennedy, Elle: Rebel 
Klassenová, Julie: Dáma z Milkweed Manoru 
Morganová, Sarah: Vila na ostrove 
Ries, Michala: Otvorené nebo 
Rileyová, Lucinda: Čierna orchidea 
Swan, T. L.: Iba medzi nami 

Detektívky 
Beniczky, Vojtech: Posledný kríž 
Bjork, Samuel: Ostrov Hitra 
Dahl, Arne: V strede kruhu 
Horst, J. L, Enger, T.: Obeť 

Christie, Agatha: Hniezdo vreteníc 
McFadden, Freida: Tajomstvo pomocníčky 
Mola, Carmen: Purpurová sieť

Literatúra pre deti a mládež 
Baudet, Stephanie: Sherlock Holmes vyšetru-
je 6
Bright, Rachel: Lev v srdci 
Buchová, Júlia: Dobrodružstvá malého indi-
ána 
Cary, G., Kumar, K.: O hrošíkovi Maxovi, ktorý 
sa stále hneval 
Donaldson, Julia: Hľadá sa mama 
Dubuc, Marianne: Máš predsa fantáziu 
Gregory, Philippa: Pravidlá pravej princeznej
Chapman, Linda: Hviezdni priatelia 6
Chivers Khoo, Rachel: Učeň strážcu želaní 
Pakman, David: Mysli ako detektív 
Paglia, Isabella: Prepáč mi 
Ruhe, Anna: Tajomná lekáreň 3
Skalová, Alžbeta: Oli a kamaráti 
Stewner, Tanya: Alea, dievča mora 8

Náučná literatúra pre dospelých
Abram, David: Stávat se zvířetem 
Akeson McGurková, Linda: Stačí sa len pre-
vetrať 
Aron, Elaine N.: Vysoko citlivé dieťa 

Clarke-Fields, Hunter: Ako vychovať z detí 
dobrých ľudí 
Furmanik, Martin a kol.: Dejiny Nemcov na 
Spiši 
Glogaza, Joanna: Slow Fashion 
Hudba – kompletný obrazový sprievodca his-
tóriou hudby 
Kováč, Dušan: Dejiny Slovenska 
Květon, Petr: Hraní videoher v dětství a dospí-
vaní 
Le Go� , Jacques: Kultura středověké Evropy
Markham, Laura: AHA! Rodičovstvo 
McDougall, Christopher: Stvorení pre beh 
Neill, A.S.: Summerhill
Ocker, J.W.: Prekliate artefakty 
Perry, Philippa: Toto by si mali prečítať všetci, 
ktorých máte radi 
Puckette, M., Hammack, J.: Bible vína 
Solomon, Andrew: Atlas depresie 

..a veľa ďalších! Kompletný zoznam 
noviniek nájdete na našej web 

stránke: kniznicalevoca.sk

Nákup kníh z verejných zdrojov
podporil Fond na podporu umenia.
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web: kniznicalevoca.sk   Instagram: kniznicalevoca   FB: kniznicajanahenkela
e-mail: info@kniznicalevoca.sk    tel.: 053/451 2202   mobil: 0910 788 895

NA KRÍDLACH PRÍBEHOV
každú stredu, o 15.00 hod.
Aj v apríli sa budeme každú stredu popo-
ludní stretávať s deťmi pri čítaní príbehov 
a tvorení.

Koala, ktorá môže (3. apríl)
Príbeh o tom, ako sa koala Kevin naučila, že 
zmena môže byť dobrá.

Veveričky, čo sa škriepili (10. apríl)
Zábavný príbeh o kamarátoch a o tom, ako 
sa naučili podeliť.

Prepáč mi (17. apríl)
Príbeh pre malých i veľkých o tom, aké dô-
ležité je vedieť povedať prepáč.

Lev v srdci (24. apríl)
Príbeh o tom, že aj tá najmenšia bytosť 
môže mať levie srdce.

Klub spoločenských hier pre deti
každý pondelok od 14.00 hod.
Vezmite do knižnice kamarátov alebo súro-
dencov a príďte sa zabaviť so širokou ponu-
kou spoločenských hier.

Desaťkrát Gulag
4. apríl, štvrtok o 18.00 hod.
Prezentácia publicisticko-dokumentárnej 
knihy Petra Juščáka o odvlečených ob-
čanoch do pracovných táborov GULAG 
v ZSSR. Podujatie sa koná v spolupráci s vy-
davateľstvom Modrý Peter.

Klub spoločenských hier pre dospelých
9. apríl, utorok o 17.00 hod.
Aj dospelí sa môžu zabaviť a zrelaxovať pri 
rôznych spoločenských hrách v knižnici.

Starodávna vojenčina v Levoči
11. apríl, štvrtok o 16.00 hod.
Spomienky na koniec 19. storočia, vojenči-
nu a Levoču v knihe Oskara Šalka. 

Čo čítajú knihovníci
16. apríl, utorok o 15.00 hod. 
Pozývame vás na stretnutie čitateľov s kni-
hovníkmi, ktorí vám porozprávajú o nových 
knihách v knižnici a o tom, čo práve čítajú. 

По-русски обо всём - Po slovensky 
o všetkom
17. apríl, streda o 17.00 hod.
Pozývame vás na rusko-ukrajinsko-sloven-
ské konverzačné stretnutie.

Knižný klub KJH
17. marec, streda o 18.00 hod. 
Srdečne vás pozývame na stretnutie kniž-
ného klubu. V marci čítame knihu Tam, kde 
číha vlk od Ayelet Gundar-Goshen. Prečíta-
nie knihy nepodmieňuje účasť.

Pre mamičky a detičky - Potras jablon-
kou
18. apríl, štvrtok o 09.30 hod.
Príďte si s nami čítať, pohrať sa a tvoriť. 
V apríli sa zabavíme s interaktívnou knižkou 
Potras jablonkou. Stretnutie je určené pre 
deti do 5 rokov.

Vedomostný kvíz vo Výberofke
23. apríl, utorok o 17.00 hod.
V spolupráci s Výberofkou na Jarmoku sme 
pre vás opäť pripravili vedomostný kvíz 
určený pre dospelých. 2-3-členné tímy sa 
môžu nahlásiť aspoň dva dni vopred v kniž-
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nici alebo vo Výberofke.

Autorský večer s Vandou Rozenbergo-
vou
24. apríl, streda o 18.00 hod.
Stretnutie so slovenskou spisovateľkou 
Vandou Rozenbergovou a prezentácia jej 
zatiaľ poslednej knihy Storočie.
Podujatie je súčasťou projektu Stretnu-
tia pri knihách, ktorý z verejných zdrojov 
podporil Fond na podporu umenia. 

Let’s talk
26. apríl, piatok o 17.00 hod. 
Pozývame vás na neformálne konverzačné 
stretnutie v anglickom jazyku.

Mladý, hybaj do knižnice s Henrietou 
Farkašovou 
30. apríl, utorok o 10.00 hod 
Pozvanie na besedu so študentmi v apríli 
prijala najúspešnejšia slovenská paralym-
pionička, zjazdová lyžiarka Henrieta Farka-
šová.
Podujatie je súčasťou projektu Stretnu-
tia pri knihách, ktorý z verejných zdrojov 
podporil Fond na podporu umenia. 

PODPORENÝ PROJEKT – Stretnutia pri 
knihách
Aj v tomto roku sa nám podarilo získať 
dotáciu z Fondu na podporu umenia na 
projekt Stretnutia pri knihách, vďaka kto-
rému budeme môcť aj naďalej pripravovať 
stretnutia s autormi a ilustrátormi kníh pre 
deti a mládež v rámci cyklu Krajina kníh, 
stretnutia so zaujímavými osobnosťami pre 
študentov z cyklu Mladý, hybaj do knižnice, 
a taktiež autorské večery s autormi a pre-
kladateľmi pre dospelých čitateľov. Fond na 
podporu umenia podporil projekt sumou 
4 500€. Knižnica bude projekt spolu� nan-
covať sumou 600€ prostredníctvom svojho 
zriaďovateľa, ktorým je Prešovský samo-
správny kraj.

Zmena programu vyhradená!
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ZERO WASTE
Obyvatelia a návštevníci Levoče ju môžu poznať ako dobrovoľníčku z cyklomaratónu, kde sa okrem 

šetrenia a triedenia odpadu venuje aj vzdelávaniu o fi lozofi i Zero Waste, ktorú sama praktizuje. 
Postupne rozšírila portfólio svojich aktivít a dnes sa spoločne s kolegami, členmi Zelenej hliadky, 

podieľa na šetrení odpadu na cyklomaratónoch  a iných športových podujatiach po Slovensku.
Jakub Hlubek sa v októbri rozprával s Laurou Mlynárovou.

Keď som si do vyhľadávača zadal pojem 
„Zero Waste“, okrem iného som sa do-
zvedel, že ide o životný štýl založený na 
opätovnom využívaní všetkých zdrojov 
bez tvorby odpadu, ale našiel som aj iné 
de� nície. Ako by ste tento pojem de� no-
vali laikovi vy?

Ako už samotný názov napovedá, zmyslom 
� lozo� e Zero Waste je tvorba čo najmenšie-
ho množstva odpadu. V rámci predchádza-
nia tvorby odpadu je najdôležitejšie to, aby 
samotný odpad nemusel vzniknúť. Napriek 
tomu, že Zero znamená v slovenčine nula, 
nie je nutné vnímať túto � lozo� u tak prísne. 
Úprimne povedané, v dnešnej spoločnosti 
je to extrémne náročné. Samozrejme, sú aj 
takí ľudia a dávam klobúk dolu pred nimi, 
že to zvládajú. Myslím si, že pre bežného 
človeka sú pri dodržiavaní � lozo� e pre-
kážky, ktoré sú veľmi ťažko prekonateľné. 
V rámci komunikácie s laickou verejnosťou 
hovoríme, že ide o životný štýl, keď sa sna-
žíme žiť udržateľnejšie a viac v súlade s prí-
rodou. Každá snaha v tomto smere sa cení. 

Odkedy ste sa rozhodli praktizovať tento 
životný štýl a čo vás k tomu podnietilo? 
 
Priviedla ma k tomu móda, láska k „seká-
čom“ a úprave oblečenia. Zbožňujem ob-
chody s obnoseným oblečením. Zastávam 
názor, že odev sa má najprv opraviť, až po-
tom vyhodiť. Vyhodenie odevu má byť po-
slednou možnosťou životnej cesty daného 
oblečenia. Keď odev nezapadá do môjho 
šatníka alebo životného štýlu, najprv sa ho 
snažím pozmeniť. Ak to nie je možné, sna-
žím sa ho posunúť ďalej a dať mu tak druhú 
šancu. Ešte predtým, ako oblečenie de� ni-
tívne vyhodím, ho dám do kartónovej ška-
tule, ktorú vyložím pred dom s odkazom, že 
si to ktokoľvek môže vziať.
Niekedy si ľudia veci vzali, inokedy ostali 

na mieste a putovali do kontajnera, čo ma 
vždy mrzelo. Musím sa priznať, že nie som 
bezchybná a nepraktizujem životný štýl 
najlepšie, ako sa dá. Postupne ho zavádzam 
do svojho života a snažím sa udržať to dl-
hodobo. Uvedomujem si, že reťazce rýchlej 
módy (fast fashion) sú veľkým problémom 

a environmentálnou záťažou. Preto sa sna-
žím oblečenie z týchto obchodov využívať 
až do jeho roztrhania. Pri nakupovaní peči-
va, ovocia a zeleniny používam ekologické 
vrecká a plátenné tašky. 

Minimalizovať odpad sa snažíte aj na 
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MTB maratóne v Levočských vrchoch. 
Aká je vaša funkcia na tomto podujatí? 
Kde je pôvod myšlienky a jej prepojenie 
s cyklistickými pretekmi? 

Najprv som sa stala súčasťou tunajšieho 
občianskeho združenia Zelená hliadka, 
ktoré už spolupracovalo s domácim cyklis-
tickým klubom CYKLO SPIŠ pri organizácii 
športových podujatí. Pritiahla ma k tomu 
Mária Stanovičová (riaditeľka MTB marató-
nu, pozn. autora). Oslovila ma s víziou, ktorá 
vo mne zarezonovala. Následne sme spo-
ločne vypracovali projekty Zelená hliadka 
separuje, ktoré sme predstavili na poduja-
tiach v rokoch 2022 a 2023.

Mojou funkciou na pretekoch je niečo ako 
environmentálny dozor. Zbieram spätné 
väzby od organizátorov, návštevníkov, 
samotných pretekárov ale aj externých 
zložiek, ktoré na pretekoch zabezpečovali 
stravovanie a pitný režim. Získané štatisti-
ky spracujeme a následne porovnávame. 
Snažíme sa zistiť, aký je hlavný faktor, ktorý 
ovplyvňuje úspešnosť jednotlivých prete-
kov z pohľadu šetrenia odpadu. Po minulé 
roky sme zároveň vypracovali záverečnú 
správu zo všetkých MTB maratónov, ktoré 
spadajú do Škoda Bike Open Tour. 

Na minimalizovaní odpadu sa okrem mňa 
a Márie podieľajú aj ďalší členovia OZ Ze-
lenej hliadky, ktoré sa dlhodobo venuje 
environmentálnym témam a na pretekoch 
obsluhuje samotnú stanicu.

Čo všetko je nutné urobiť pre to, aby ste 
mohli realizovať túto myšlienku aj na 
maratóne? Viem, že musíte postaviť se-
paračnú stanicu, ale skúste nám popísať 
celý proces od prvej myšlienky až po deň 
pretekov. 

Ak chceme, aby sme � lozo� u mohli realizo-
vať na pretekoch, musíme najprv vytvoriť 
projekt a vyčleniť rozpočet. Nasleduje nie-
koľko spoločných stretnutí, kde dávame 
dokopy rôzne návrhy. Každý príde s neja-
kým nápadom. Pred pretekmi a zriadením 
separačnej stanice si obhliadneme terén. 
Zvolíme si miesto, kde bude postavenie 
stanice najefektívnejšie - kde sa združujú 
ľudia za účelom konzumácie jedla a nápo-
jov, pretože tam sa tvorí najviac odpadu. 
Ľuďom sa nechce s malým množstvom od-
padu chodiť cez celý areál. Preto je lepšie, 
keď je stanica blízko nich. Po zvolení loka-
lity stanice odstránime všetky nádoby na 
komunálny odpad, aby všetok odpad končil 
v stanici. Niekedy vytvoríme viac staníc. Na 

levočskom maratóne boli v roku 2022 štyri, 
vlani tri.

Okrem samotných pretekárov sa na ma-
ratóne zúčastňujú aj ich rodinní prísluš-
níci a domáci obyvatelia. Aká je odozva 
verejnosti na existenciu stanice? 

Osobne som bola pozitívne prekvape-
ná. Neviem, či sme mali šťastie, alebo ide 
o všeobecný trend, ale ľudia sa pristavili 
a púšťali do rozhovorov. Boli zvedaví a pý-
tali sa, aká je ďalšia cesta odpadu. Úprimne 
ich to zaujímalo. Pýtali sa na triedenie od-
padu v domácich podmienkach. Väčšinou 
sme organizovali aj aktivity pre deti, ktoré 
boli zamerané na upcykláciu (proces pre-
meny odpadu na nové materiály) alebo 
tvorivé workshopy. Aj deťom sa to nesku-
točne páčilo. Vnímali veľmi pozitívne, keď si 
mohli niečo kreatívne vytvoriť. 

Stretávate sa na pretekoch aj s negatív-
nou odozvou? 

Negatívne reakcie na stanicu alebo � lozo� u 
sme nezaregistrovali. Niekedy sa na pre-
tekoch objaví človek, ktorý sa na � lozo� u 
pozerá skepticky. Počuli sme vyjadrenie, 
že separovanie nemá až taký veľký zmysel. 
Diskutér argumentoval vlastnou skúsenos-
ťou, že pri separovaní odpadu sa pozrel do 
zbernej nádoby a na základe toho posúdil, 
že odpad je znehodnotený, pretože sa mie-
šal s iným typom odpadu. Bolo to pre neho 
demotivujúce, pretože si myslel, že to takto 
vyzerá vždy. 

Odchádzajú ľudia domov inšpirovaní? 

Áno. Okrem záujmu o praktizovanie � lozo-
� e v domácnostiach sme registrovali aj zá-
ujem o aplikáciu � lozo� e aj na iné športové 
podujatia. Zelená hliadka bola pozvaná na 
charitatívny beh vo Svite.

Čo ľudia potrebujú k tomu, aby aj v ich 
domácnosti efektívnejšie nakladali s od-
padom? 

V prvom rade je to vôľa a chuť. Musia po-
chopiť, že je to nevyhnutné. Uvedomujem 
si, že u niektorých ľudí sú limitujúce ich 
priestorové možnosti. Viem si predstaviť, 
že separovať odpad v maličkom byte na 
sídlisku môže byť trochu náročnejšie, ale 
nie je to neriešiteľný problém. Dnes sú už 
dostupné nádoby na triedený odpad, ktoré 
sa dajú naskladať na seba. Ak niekto chce 
veľmi kompostovať a nemá záhradu, môže 
si zaobstarať vermikompostéry (interiéro-

vé kompostéry), do ktorých sa kupujú ka-
lifornské dážďovky. Takto sa dá zhodnotiť 
kuchynský bioodpad. 

Aké sú ďalšie bene� ty aplikácie � lozo� e 
Zero Waste na cyklistických pretekoch 
okrem toho, že separujete a limitujete 
množstvo odpadu? 

Množstvo odpadu, ktoré môže vzniknúť na 
takom veľkom podujatí, je naozaj nepred-
staviteľné. Takže áno, primárnym cieľom 
je separácia a limitovanie odpadu v spolu-
práci s organizátorom, ktorý má na objem 
odpadu veľký dosah. Ďalším bene� tom je 
edukácia. Inšpirujeme a povzbudzujeme 
verejnosť k pozitívnej zmene. To je ďalší ob-
rovský cieľ. 

Disponujete aj štatistikami, koľko odpa-
du sa vám podarilo ušetriť napríklad na 
tohtoročnom maratóne? 

Áno. V rokoch 2018 až 2021 sa množstvo 
komunálneho odpadu podarilo zredukovať 
z piatich na jeden liter. Papierový odpad 
sme za totožný čas zredukovali z päťdesia-
tich na desať litrov. Objem komunálneho 
odpadu a papiera sme tak celkovo znížili 
o 80 %. Interné štatistiky slúžia najmä na 
to, aby sme motivovali jednotlivých orga-
nizátorov do budúcna. Na cyklomaratóne 
v Levoči ušetríme každý rok aspoň päťsto 
jednorazových tanierov a lyžíc, keďže prete-
kári sa stravujú v reštaurácii. Aj vďaka tomu 
vyprodukujeme maximálne liter komunál-
neho odpadu. 

Máte do budúceho roku ciele v súvislosti 
s limitovaním odpadu na cyklistických 
pretekoch? 

To je zaujímavá otázka. Úprimne poviem, že 
o dlhodobých cieľoch sme sa nerozprávali. 
Radi by sme to udržali aspoň na hodnotách, 
na aké sme sa dostali. To je kľúčové. Ak sa 
nám podarí odpad ešte viac zredukovať, 
bude to skvelé. Zároveň chceme ďalej vzde-
lávať ľudí. 

Mgr. Laura Mlynárová je študentkou 2. 
ročníka doktorandského štúdia odboru 
Environmentálna ekológia na Prešovskej 
univerzite. Od roku 2022 pôsobí na cyklis-
tických podujatiach tímu CYKLO SPIŠ ako 
dobrovoľníčka. Do svojho života sa dlho-
dobo snaží implementovať prvky � lozo� e 
Zero Waste. 

 Jakub Hlubek, autor článku 
je externý redaktor cycling-info.sk. 

Foto: archív L. M.
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ZÁPISY DETÍ DO MATERSKÝCH ŠKÔL 
NA ŠKOLSKÝ ROK 2024/2025

Materská škola, 
Ulica Gašpara Haina 1237/36,

Levoča

6. 5. 2024 a 7. 5. 2024
od 8.00 hod. do 13.00 hod. 

v priestoroch MŠ 
(hospodársky pavilón - odborná učebňa)

BLIŽSIE INFORMÁCIE
mshaina.edupage.org

Materská škola,
Ulica Jána Francisciho 1674/8,

Levoča

6. 5. 2024 a 7. 5. 2024
od 8.00 hod. do 13.00 hod.

v priestoroch MŠ
(hospodársky pavilón)

BLIŽSIE INFORMÁCIE
msfrancisciho.edupage.org

Materská škola,
Ulica Gustáva Hermanna 225/9,

Levoča

6. 5. 2024 a 7. 5. 2024
od 8.30 hod. do 15.00 hod.

v budove MŠ

BLIŽSIE INFORMÁCIE
mshermana.edupage.org

Materská škola,
Ul. Železničný riadok 3,

Levoča

6. 5. 2024 a 7. 5. 2024
od 9.00 hod. do 15.00 hod. 

v priestoroch MŠ

BLIŽSIE INFORMÁCIE
mszeleznicnyriadok.edupage.org

MŠ Predmestie 26,
Levoča 

a EP Levočské Lúky 3

6. 5. 2024 a 7. 5. 2024
od 12.30 hod. do 15.00 hod.

v budove materskej školy
a elokovaného pracoviska

BLIŽSIE INFORMÁCIE
mspredmestie.edupage.org

msluky.edupage.org

Špeciálna materská škola,
Kláštorská 24/a,

Levoča

od 2. mája do 31. mája 2024
(8.00 hod. - 17.00 hod.)

v priestoroch MŠ

BLIŽSIE INFORMÁCIE
ssjvile.edupage.org

Podmienky prijatia vyplývajú zo zákona č. 276/2023 Z.z., ktorým sa mení a dopĺňa zákon č. 245/2008 
§ 59 Z. z. o výchove a vzdelávaní (školský zákon) a vyhlášky MŠ SR č. 541/2021 Z.z. o materskej škole.

Spojená škola internátna, Námestie Š. Kluberta 2, Levoča

Milí rodičia budúcich prváčikov!

Opäť je tu čas zápisu detí do základnej školy. Keď sa obávate, 
ako Vaše dieťa so špeciálnymi vzdelávacími potrebami zvládne rolu školáka, 

príďte k nám od 8. 4. do 26. 4. 2024. 

V škole s dlhoročnou tradíciou poskytujeme vzdelávanie v organizačných 
zložkách: 

• ZŠ pre žiakov so zrakovým postihnutím – obsah vzdelávania sa nelíši od 
vzdelávacích programov pre intaktných žiakov, ale vyučovacie metódy sú 
prispôsobené žiakom nevidiacim, slabozrakým alebo žiakom s poruchou 
binokulárneho videnia. 

• ŠZŠ pre žiakov so zrakovým postihnutím vzdelávaným vo variante A, B, C.
• ZŠ pre žiakov s narušenou komunikačnou schopnosťou – je určená pre 

žiakov s poruchami reči alebo poruchami učenia. Školáci postupujú podľa 
vzdelávacích programov pre bežné základné školy, prispôsobených ich špe-
ciálnym potrebám. 

Naše bene� ty:  
 – školský podporný tím a služby odborníkov na jednom mieste (ty� opédi, 
logopedičky, školská psychologička, zdravotná sestra, sociálna pracovníčka);

 – terapia EEG-biofeedback, kyslíková terapia, canisterapia, hipoterapia a iné;
 – predmety špeciálno-pedagogickej podpory, napr. individuálna logopedická 
intervencia, priestorová orientácia, individuálne ty� opedické cvičenia;

 – každý učiteľ a vychovávateľ je špeciálny pedagóg;
 – nižší počet žiakov v triedach;
 – školský internát a školský klub detí. 

Bližšie informácie na tel. čísle 053/4512395 alebo na stránke 
www.skola.nevidiaci.sk, kde si pomocou 3D vizualizácie môžete pozrieť, 

ako to v našej škole vyzerá. Sme aj na facebooku. 

Tešíme sa na spoluprácu s Vami a Vašimi deťmi. 

Základná škola, Gašpara Haina 37, 054 01 Levoča

pozýva všetkých budúcich prvákov a ich rodičov 
na zápis do 1. ročníka na školský rok 2024/2025, ktorý sa uskutoční

od 3. 4. 2024 do 5. 4. 2024 v čase od 14.00 hod. do 17.00 hod. 
v budove ročníkov 1. - 4. prezenčnou formou 

za prítomnosti dieťaťa.

Na zápis je potrebné doniesť:
• Rodný list dieťaťa
• Občiansky preukaz zákonných zástupcov dieťaťa
• Poplatok 22 eur (na nákup predpisových zošitov a pracovných 

zošitov)
• Vyplnenú a oboma zákonnými zástupcami podpísanú elektro-

nickú prihlášku z web stránky školy

Bližšie informácie ohľadom zápisu nájdete na webovej stránke školy 
www.zsghaina.edupage.org  alebo Vám radi odpovieme 

na tel. č. 0911 718 676, 053/451 25 70 alebo na skola@zsghaina.org

Zápis je určený pre deti narodené od 1. 9. 2017 do 31. 8. 2018 vrátane. 
Vzťahuje sa na deti, ktoré do 31. 8. 2024 vrátane dovŕšili vek 6 rokov

a deti, ktoré v minulom šk. roku pokračovali v plnení povinného 
predprimárneho vzdelávania. 

Tešíme sa na Vás!

Mgr. Martina Stašková, riaditeľka školy
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UDIALO SA ...
Dňa 8. 2. 2024 sa tím žiakov z oktávy A Gym-
názia J. Francisciho - Rimavského v Levoči 
zúčastnil na Olympiáde o verejnej správe 
organizovanej Univerzitou Cyrila a Metoda 
v Trnave. Študentský tím v zložení: Tímea 
Zahurancová, Denisa Diňová, Lívia Iľašová 
a Alex Ján Sipko sa na základe svojich ve-

domostí umiestnil na skvelom 2. mieste 
spomedzi 122 zúčastnených tímov. Celo-
slovenskému kolu predchádzalo kolo kraj-
ské, ktoré sa uskutočnilo v Košiciach, kde sa 
umiestnili na 1. mieste z celého východné-
ho Slovenska. Vďaka tejto olympiáde sa žia-
ci dozvedeli množstvo nových informácií. 
Príprava spočívala v naštudovaní si rôznych 
zákonníkov, zákonov, Ústavy SR či sledova-
nia aktuálneho diania na Slovensku. Počas 
� nálového kola sa mali možnosť stretnúť 
s rektorkou fakulty, predsedom ZMOS , zá-
stupcom združenia SK8 a riaditeľom úradu 
TTSK.

Timea Zahurancová, oktáva GJFR

My, nadšenci z krúžku robotiky z Gymnázia 
Janka Francisciho-Rimavského a Spojenej 
školy Jána Vojtaššáka internátnej, sme sa 
dňa 6. 2. 2024 zúčastnili oblastného kola 
súťaže First Lego League v Poprade. Náš 
spoločný tím sa volal Legoča a zaznamenal 
tohto roku historický úspech. Od začiatku 
školského roka sme sa týždeň čo týždeň 
snažili vylepšovať nášho robota, riešili sme 
prekonávanie prekážok na hracom stole 
a pripravovali sme si inovačný projekt, za 
ktorý sa chceme poďakovať aj SNM v Levoči 
a pani riaditeľke, ktorá nám povolila inštalo-
vať 3D objekty v priestoroch radnice.

Súťažný deň sa priblížil a my sme sa 6. 2. 
2024 vybrali do Popradu. Spomedzi 13 tí-
mov sme sa cítili spočiatku najslabší, pre-
tože náš vekový priemer bol najnižší, ale 
naši učitelia nám verili a neprestali nás 
povzbudzovať do poslednej chvíle. Súťaž 
prebiehala tak, že dva tímy sa pri 2 hracích 
stoloch mali za čas 2:30 pokúsiť pomocou 
svojho skonštruovaného robota zdolať čo 
najviac prekážok. Taktiež sme vystúpili pred 

porotou, kde sme mali obhájiť konštrukciu 
a funkčnosť svojho robota (funkčné motory 
a senzory a ich využitie na ňom) a porozprá-
vať im o svojom inovatívnom projekte - In-
teraktívne múzeum s 3D objektmi. 

Nášmu tímu v zložení Lukáš Novák, Jakub 
Kyseľ, Jakub Kubík, Adam Petrek, Matúš 
Sámel, Adam Stanko, Šimon Pečalka, Da-
niel Bieľak, Vojtech Kešeľ a Martin Olšav-
ský sa napokon podarilo obsadiť konečné 
2. miesto v celkovom hodnotení a postup 
na celoslovenské kolo do Bratislavy nám 
unikol veľmi tesne. Všetci sme na tento 
úspech hrdí, pretože to je historicky najlep-
šie umiestnenie, aký sa našej škole doteraz 
podaril a hlavne to bolo krásnou odmenou 
za čas a námahu, ktorú sme spoločne vyna-
ložili. A nakoniec by sme chceli poďakovať 
aj našim učiteľom Jozefovi Fabišovi a Milo-
šovi Jozefčákovi za ich ochotu tráviť s nami 
čas, motivovať nás k tímovosti a rady, ktoré 
nám počas prípravy a aj na súťaži dávali. 
Ďakujeme! 

Adam Petrek, príma A, GJFR Levoča

ERASMUS+: AKO TO BEŽÍ V MIKROBIO-
LOGICKOM LABORATÓRIU?
Opäť v medzinárodných tímoch

V januári 2024 sa štyria žiacki mentori Gym-
názia sv. Františka Assiského zúčastnili me-
dzinárodnej mobility biotechnologického 
projektu „European Challenges in Gene 
Editing by CRISPR“ v rámci programu ERAS-
MUS+ v poľskej Częstochowej. V rámci spo-
mínaného biotechnologického projektu sa 
pravidelne stretáva už druhý rok osem eu-

rópskych stredných 
škôl z Nemecka, Dán-
ska, Litvy, Francúzska, 
Grécka, Poľska, Česka 
a Slovenska, pričom 
našu krajinu a mesto 
reprezentuje naše cir-

kevné gymnázium. 

Cieľom aktuálnej mobility bola mikrobioló-
gia a rozvoj komunikačných a STEM kompe-
tencií, zároveň rozvoj kritického myslenia a 
argumentačných schopností žiakov, ktoré 
všetci uplatnili v záverečnom prezentovaní 
a obhajovaní výsledkov pokusov.
Prečo žiacki mentori? Naši žiaci v úlohe vo-
pred pripravených mentorov koordinovali 
činnosť ostatných laboratórnych skupín 
a v medzinárodnej spolupráci s poľskými 
a nemeckými mentormi ostatných vzde-
lávali v odborných témach venovaných 
dvom druhom baktérií – Escherichia coli, 
Bacillus subtilis, samozrejme, po anglicky. 

Žiaci sa naučili ako správne v sterilných 
podmienkach pripraviť živné agarózové 
médiá, ako správne inokulovať kultúry 
a v rámci pokusov ako navzájom odlíšiť 
tieto dva druhy baktérií. Míting sa niesol 
v príjemnej medzinárodnej pracovnej at-
mosfére, samozrejme, v závere s nejakou 
tou slzičkou pri lúčení. 
Sme vďační za tieto príležitosti poskytova-
né Európskou úniou a taktiež za našich ši-
kovných žiakov.

RNDr. Lucia Bizoňová

MLÁDEŽNÍCKA VÝMENA V GRÉCKU
Dobrou tradíciou je, že žiaci SOŠ služieb 
Majstra Pavla v Levoči sa každoročne zú-
častňujú prostredníctvom organizácie 
Youth for Equality mládežníckej výmeny 
v rámci projektu ERASMUS+. 

V dňoch 2. 2. 2024 až 12. 2. 2024 traja žiaci 
školy neformálnym vzdelávaním, rôznymi 
aktivitami, hrami, prezentáciami a zážitka-
mi na tému SOCIAL INNOVATIVE ENTREPRE-
NEURSHIP v Grécku – Nea Kallikratia, Halki-
diki Region spoznávali kultúru iných krajín, 
učili sa kriticky myslieť a zdokonaľovali sa 
v anglickom jazyku. 

Okrem poznatkov a zručností získali aj nové 
priateľstvá, pretože mládežníckej výme-
ny sa zúčastnili okrem Slovenska aj žiaci 
z Poľska, Turecka, Macedónska, Albánska 
a Grécka.

Z pobytu si priniesli mnoho skúseností 
a nezabudnuteľných zážitkov.

Ing. Katarína Duchová
učiteľka SOŠ služieb M. Pavla, Levoča

ŠKOLSTVO
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Milí Levočania!

Nie náhodou má spev svoje miesto v nábo-
ženskom prejave cirkví. Veď spevom vyjad-
rujeme najpresvedčivejšie svoje vnútorné 
pocity, ktoré sa týkajú smútku či radosti. 
Spevom smieme oslavovať i modliť sa, ako 
to vyjadril vo svojej Předmluve v Cithare 
Sanctorum Jiří Tranovský: „Dvakrát se modlí, 
kto spíva, však když srdce při tom býva.“ 

Duchovné piesne sprevádzajú veriaceho člo-
veka celým životom. Tak to bolo už v biblic-
kých dobách a rovnako aj cez tisícročia dejín 
cirkvi až po našu prítomnosť. Spievame stále 
a v určitom zmysle to pokladáme za samo-
zrejmosť, ale z času na čas sa treba zamyslieť 
nad významom duchovných piesní a spevu. 
V Liste Kolosenským 3, 16 čítame: „Slovo 
Kristovo nech prebýva vo vás bohato; vo 
všetkej múdrosti učte a napomínajte sa 
žalmami, hymnami, duchovnými piesňa-
mi a vďačne spievajte v srdciach Bohu!“ 

Žalmy a hymny sa tu spomínajú v súvislosti 
so slovom Kristovým. Slovo Kristovo je súhrn 
slov, ktoré Ježiš  povedal, ale zároveň sú to 
slová o Ježišovi, o Jeho konaní, o Jeho jedi-
nečnom význame pre nás. Keďže sme neboli 
priamymi poslucháčmi Pána Ježiša, naším 

originálnym prameňom na poznanie Jeho 
slov a činov sú štyri evanjeliá v Novej zmlu-
ve. Okrem priameho čítania Biblie sa nám 
Božie slovo prihovára prostredníctvom pies-
ní. Poklad duchovných piesní v rozličných 
spevníkoch je na to, aby sme si ich spievali, 
čítali, meditovali o nich. Čím viac tak bude-
me robiť, tým v bohatšej miere bude v nás 
prebývať Kristovo slovo. Práve toto poznanie 
je vyjadrené v našom biblickom texte: „Slo-
vo Kristovo nech prebýva vo vás bohato.“ 
Je to úžasná možnosť na pôsobenie Sväté-
ho Ducha v našom vnútri. Apoštol Pavel nás 
vyzýva, aby sme aj misijne pôsobili prostred-
níctvom piesní. „Vo všetkej múdrosti učte 
a napomínajte sa žalmami, hymnami, 
duchovnými piesňami a vďačne spievajte 
v srdciach Bohu!“ Cirkev nie je zoskupenie 
izolovaných jedincov, ale živé, organické 
spoločenstvo, jedno telo, ktorého hlavou je 
Kristus. To je aj krásne posolstvo bohoslu-
žieb či spevokolov. Posolstvo spoločenstva.

Ďakujeme Pánu Bohu za dar reči, za dar spe-
vu. Jemu ďakujeme za autorov piesní, skla-
dateľov hudby inšpirovanej Písmom svätým 
a za jej interpretov. Ďakujeme mu za požeh-
nanie, ktoré sme doteraz prijali a prosme ho, 
aby sme si tento dar zachovali a rozvíjali ho.

EVANJELICKÁ CIRKEV AUGSBURSKÉHO VYZNANIA

Služby Božie v kostole na námestí 
v mesiaci apríl 2024

1.4. 2024
2. slávnosť veľkonočná o 9.00

7. 4. 2024
1. nedeľa po Veľkej noci o 9.00 

14. 4. 2024
2. nedeľa po Veľkej noci o 9.00

21. 4. 2024
3. nedeľa po Veľkej noci o 9.00

28. 4. 2024
4. nedeľa po Veľkej noci o 9.00 

Pravidelné stretnutia na fare:
 v utorok - Biblická hodina o 17.00, 
v stredu Zvonkohra o 16.30, 
v  piatok od 15.30 pozývame deti na Det-
ský klub a o 17.00 na šachový krúžok.

Záujem o pastorálnu návštevu alebo 
prislúženie Večere Pánovej v domác-
nostiach môžete nahlásiť na tel. čísle 
cirkevného zboru: 0917 771 758 ale-
bo 0918 828 199 farárka Zuzana Dur-
cová, prípadne e-mailom na faralevo-
ca@gmail.com

Drahí Levočania,

ako sa v marci Popolcová streda spojila so 
sviatkom zaľúbených, tak sa teraz spája 
1. apríl s Veľkonočným pondelkom. Tomu-
to aprílovému spojeniu však už neviem dať 
taký hlboký duchovný význam ako tomu 
marcovému. Možno nanajvýš ten, že Ježišo-
vo zmŕtvychvstanie môžu mnohí vnímať ako 
prvoaprílový žart a tak my, veriaci, plávame 
proti prúdu… A to nie je vždy ľahké.

Počas pôstu nás v plávaní proti prúdu mohol 
povzbudiť príbeh brata novica a mučeníka 
Štefana Iglódyho, ktorý sme mohli spoznať 
v nedeľu 10. marca v levočskom kine Úsmev. 
Silu nám tiež mohla dodať iniciatíva pápeža 
Františka „24 hodín pre Pána“, počas ktorej 
bol náš minoritský kostol v piatok 15. mar-
ca otvorený až do polnoci s pestrou ponu-
kou duchovných aktivít: krížová cesta, svätá 

omša, animovaná i tichá adorácia, vešpery 
a spoločné čítanie Evanjelia podľa Marka. 
V sobotu 16. marca ráno sme sa ešte pomod-
lili ranné chvály, ruženec a po svätej omši 
boli všetci pozvaní na raňajky v kláštore.

Apríl bude tiež bohatý na takéto povzbu-
denia. Od Veľkej noci začíname tretiu etapu 
cesty s emauzskými učeníkmi. Po našich 
snahách počúvať sa navzájom a čítať Božie 
slovo sa teraz zameriame na lámanie chleba, 
Eucharistiu, lebo práve v tomto momente 
sa učeníkom otvorili oči a spoznali Ježiša. 
V našom kostole máme pripravené materi-
ály, ktoré nám pomôžu dobre prežiť aj túto 
etapu.

Deň pred Nedeľou Božieho milosrdenstva, 
6. apríla, sa na Spišskej kapitule uskutoční 
diecézne stretnutie mladých s názvom 99+1. 
Zaregistrovať sa dá do 2. apríla cez stránku 

https://kapitula.sk/dieceznestretnutie24/. 

V sobotu 13. apríla si my, rehoľníci, pripo-
menieme 74. výročie Barbarskej noci, počas 
ktorej boli v roku 1950 násilne zlikvidované 
naše kláštory. Pre nás všetkých to môže byť 
pripomenutím, že náboženská sloboda nie 
je samozrejmosť.

V utorok 16. apríla začneme sláviť veľkú 
novénu pred sviatkom sv. Antona Paduán-
skeho. V stredu 17. apríla zase uprieme náš 
(nielen) duchovný zrak na sv. Františka z As-
sisi, ktorý v tomto roku prežíva 800. výročie 
prijatia rán Pána Ježiša (stigiem). V piatok 
26. apríla po svätej omši o 15:50 pozýva brat 
Martin na stretnutie všetkých členov Rytier-
stva Nepoškvrnenej a ctiteľov Panny Márie.
Už teraz si vás všetkých dovoľujeme pozvať 
aj na jedno podujatie do mestského divad-
la v Levoči. V piatok 3. mája o 17:00 sa tam 

SLOVÍČKO OD MINORITOV

CIRKVI
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GRÉCKOKATOLÍCKA CIRKEV

BOHOSLUŽOBNÝ PROGRAM NA 
MESIAC MAREC 2024:

Svätá liturgia v pracovných dňoch 
 o 16.30 hod.,
 ráno a v sobotu o 7.30 hod. 
Svätá liturgia v pracovný deň vo sviatok 
o18.00 hod. 
Svätá liturgia v nedeľu o 10.00 hod.
(info aj na www.grkatle.sk alebo facebo-
ok.com/grkatlevoca)

SVIATKY V APRÍLI:
1. 4. – Veľkonočný pondelok  (prikáza-
ný sviatok)

10.00 hod. sv. liturgia, sprievod okolo 
chrámu s čítaním evanjelií

2. 4. – Veľkonočný utorok (sviatok)

7. 4. – Nedeľa o Tomášovi – nedeľa 
Božieho milosrdenstva

14. 4. – Nedeľa o myronosičkách

21. 4. – Nedeľa o uzdravení ochrnu-
tého

23. 4. – Svätý veľkomučeník Juraj 
(sviatok) 

28. 4. – Nedeľa o samaritánke

uskutoční prednáška psychologičky Jany 
Bieščad Vindišovej na tému „Nechcem tu 
byť“, ktorá je medzi mladými veľmi aktuálna 
a my starší jej často vôbec nerozumieme. 
Asi už tušíte, že nemám na mysli masový 
odchod mladých ľudí z Levoče za vzdelaním 
a prácou, ale veľkú nechuť mladých ľudí žiť 
(existovať). Skromným zámerom prednášky 
je ukázať mladým ľuďom, ako sa z tohto 
môžu dostať a nám starším poradiť, ako im 
v tom môžeme pomôcť. Ak sa vám zdá, že 
preháňam, tak je veľmi pravdepodobné, že 
aj vy takéhoto človeka poznáte, len o tom 
neviete, lebo sa vám s tým nikdy nezdôveril. 
A keď si potom ten „mladý a šťastný“ človek 
siahne na život, tak už bude neskoro vysvet-
ľovať…

Ale aby sme neskončili tak smutne, vráťme 
sa na začiatok. Ježiš Kristus vstal z mŕtvych! 
Keď mu uveríme, môžeme to rôznymi spô-
sobmi zakúsiť aj my… Preto sebe aj vám pra-
jeme silnú veľkonočnú vieru.

br. Tomáš M. & spolubratia
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    Spomienky 
a poďakovania

„Žiarila z Teba láska a dobrota,
budeš nám chýbať do konca života. 
Ten, kto Ťa poznal, spomenie si,
ten kto Ťa miloval, nikdy nezabudne.“

Elena Boguská
Dňa 30. apríla 2024 si pripomenieme piate výročie, keď sme sa navždy rozlúčili s milovanou 
manželkou, drahou a dobrou mamkou a prababkou Elenou Boguskou. 
Ďakujeme jej za všetko, čo pre nás urobila. Nech odpočíva v pokoji.

S úctou, láskou a vďakou spomínajú manžel Štefan, deti Števo, Peter,
vnúčatá Kamil, Daniela, Anna, Martinka, Michaela, Samuel,

pravnúčatá Zuzanka, Miško, Matejko, Šimonko, Olivijka a ostatná rodina. 

„Utíchlo srdiečko, utíchol hlas, 
mal si rád život a všetkých nás. 
Odišiel si tíško, už nie si medzi nami, 
no v srdciach našich žiješ stále spomienkami.“

PhDr. Jozef Labuda
Dňa 15. apríla 2024 si pripomenieme smutné tretie výročie odvtedy, ako nás navždy opustil môj 
drahý manžel, náš milovaný otec, starý otec, brat, švagor, zať a príbuzný PhDr. Jozef Labuda
Za tichú spomienku všetkým, ktorí nezabudli, ďakujeme.

Smútiaca rodina

„Človek odchádza, ale všetko krásne,
čo nám dal, ostáva v nás.“

MUDr. Katarína Schwarzbacherová,
rod. Bujňaková

Dňa 28. apríla 2024 uplynie 20 rokov, čo si Pán povolal do večnosti našu drahú manželku 
a mamu. Tí, ktorí ste ju poznali, venujte jej spolu s nami tichú spomienku a modlitbu.

S láskou spomínajú manžel Vladimír,
deti Vladimír, Pavol, Tomáš, Katarína a Michal s rodinami. 

Ladislav Labuda
Dňa 4. apríla 2024 uplynie 10 rokov, čo nás navždy opustil náš drahý 
otec, starý otec Ladislav Labuda. 
Vy, ktorí ste ho poznali, venujte mu spolu s nami tichú spomienku.

S láskou, úctou a vďakou spomína syn Ľubomír s rodinou
a dcéra Adriana s rodinou.

Rozália Lesňáková
Dňa 13. apríla sme si pripomenuli 10. výročie úmrtia našej mamky Ro-
zálie Lesňákovej.

Spomínajú synovia Tibor, Ján a Marián s rodinami.
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RÍMSKOKATOLÍCKA CIRKEV

1. apríl – VEĽKONOČNÝ PONDELOK
Všetky sv. omše ako v nedeľu, naviac aj 
na Mariánskej hore popoludní o 14.30 
hodine.
Touto sv. omšou začíname letnú sezónu 
sv. omší každú nedeľu o 14.30 hodine
až do poslednej októbrovej nedele.
Večerné sv. omše budú bývať o 19.00 
hodine.
2. apríla – VEĽKONOČNÝ UTOROK 
– oktáva Veľkej noci
3. apríla – VEĽKONOČNÁ STREDA
– oktáva Veľkej noci
4. apríla – VEĽKONOČNÝ ŠTVRTOK
– oktáva Veľkej noci
5. apríla – VEĽKONOČNÝ PIATOK
– oktáva Veľkej noci a súčasne
PRVÝ PIATOK V MESIACI
Spovedať budeme vo štvrtok a piatok 
od 18.00 hodiny.
Tí, ktorí si vykonali veľkonočnú sv. spo-
veď, platí im aj za prvopiatočnú.
Chorých navštívime v piatok od 8.00 
hodiny dopoludnia.
6. apríla – VEĽKONOČNÁ SOBOTA  – 
oktáva Veľkej noci 
Fatimská sobota na Mariánskej hore so 
začiatkom o 9.30 hodine.
7. apríla – DRUHÁ VEĽKONOČNÁ 
NEDEĽA – NEDEĽA BOŽIEHO MILOSR-
DENSTVA
O 13.30 hodine Korunka Božieho milo-
srdenstva pri Kaplnke Božieho milosr-
denstva 
na začiatku Aleje sv. Jána Pavla II. 
Táto modlitba bude obetovaná za 
fundatora tejto kaplnky pána Miroslava 
Tuščáka. 
Na Mariánskej hore sv. omša o 14.30 
hodine
V Smižanoch v diecéznom centre sláv-
nosť Božieho milosrdenstva
8. apríla – SLÁVNOSŤ ZVESTOVANIA 
PÁNA preložená z 25. marca
Pred večernou sv. omšou o 18.00 
hodine spoločná modlitba sv. ružen-
ca s obnovou sľubov ružencového 
bratstva.
Sv. omše v Bazilike sv. Jakuba o 6.00, 
8.00 a 19.00 hodine,
v Závade o 17.00 a v Levočskej Doline o 
18.00 hod.
14. apríla – TRETIA VEĽKONOČNÁ 
NEDEĽA
Začína sa týždeň modlitieb za duchov-
né povolania.
Sv. omša na Mariánskej hore o 14.30 
hod.
21. apríla – ŠTVRTÁ VEĽKONOČNÁ NE-
DEĽA – NEDEĽA DOBRÉHO PASTIERA
V túto nedeľu je zbierka na kňazský 

„Čas plynie a nevráti, čo vzal, zostali len spomienky a v srdci žiaľ.“

Margita                                                    Štefan
Wzošová                                                          Wzoš

Dňa 20. 4. 2024 uplynul rok, čo nás navždy opustil náš ocko, dedko, pradedko Štefan Wzoš.
Dňa 6. 6. 2024 si pripomenieme 4. výročie, čo nás navždy opustila naša mamka, babka, prababka 
Margita Wzošová.
Tí, ktorí ste ich poznali, venujte im spolu s nami tichú spomienku a modlitbu.

Smútiaca rodina

„Zhasli oči, ktoré nám boli také drahé,
dotĺklo zlaté srdce, ktoré sme mali tak radi,
stuhli ruky, ktoré pre nás pilne pracovali“

Mária Zombeková, rod. Rímska

Dňa 16. apríla 2024 uplynie 30 rokov, čo nás navždy opustila naša mama Mária Zombeková, rod. 
Rímska. 
Všetko krásne, čo si nám dala, v našich srdciach ostalo ako najvzácnejšia spomienka na teba, 
mama. 

S láskou, vďakou a úctou v srdciach spomínajú deti s rodinami. 

„Bolesťou unavená, tíško si zaspala,
zanechala všetkých a všetko, čo si mala rada. 
S tichou spomienkou k hrobu chodíme,
pri plameni sviečok si na  teba spomíname,
osud ti nedoprial s nami dlhšie byť,
v našich srdciach budeš navždy žiť.“

Mgr. Lenka Valentová

Dňa 10. 4. 2024 uplynie sedem rokov, čo nás navždy opustila moja milovaná manželka a mamka, 
dcéra a sestra. Mgr. Lenka Valentová

S láskou a úctou spomína manžel Igor, syn Gregor, 
rodičia, brat Jozef s rodinou a ostatná rodina. 

Mária Tóthová
Dňa 25. apríla 2024 uplynie 35 rokov od úmrtia mojej milovanej man-
želky, mamky a babky Márie Tóthovej. 
Tí, ktorí ste ju poznali, venujte jej spolu s nami tichú spomienku. 

Manžel Ladislav, deti Norbert a Lea s rodinami
a ostatní príbuzní. 

„Čas plynie, ale spomienky ostávajú.“

Emil Dravecký
Dňa 9. 4. 2024 si pripomíname 1. výročie od chvíle, čo nás navždy opustil môj manžel, náš otec, 
dedko, pradedko a príbuzný Emil Dravecký. 
Tí, ktorí ste ho poznali, venujte mu tichú spomienku a modlitbu.

S úctou a láskou spomína manželka, deti s rodinami a ostatná rodina. 
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„Dni plynú, len bolesť v srdci trvá a nedá zabudnúť.“

Helena Čipkalová
Dňa 5. 4. 2024 uplynie 10. rokov, odkedy nás navždy opustila moja milovaná mamka Helena 
Čipkalová
Tí, ktorí ste ju poznali, venujte jej spolu s nami modlitbu a tichú spomienku. 

S láskou a vďakou spomína syn Ján.  

seminár. 
25. apríla – SV. MARKA, EVANJELISTU, 
SVIATOK
28. apríla – PIATA VEĽKONOČNÁ 
NEDEĽA
29. apríla – SV. KATARÍNY SIENSKEJ, 
PANNY A UČITEĽKY CIRKVI, PATRÓN-
KY EURÓPY, SVIATOK

ZMENA PROGRAMU VYHRADENÁ!

„Žiarila z teba dobrota,
budeš nám chýbať do konca života.
Ten, kto ťa poznal, spomenie si,
ten, kto ťa miloval, nikdy nezabudne.“

Jana Kacejová
Dňa 14. 4. 2024 uplynie 1 rok, čo nás navždy opustila naša milovaná mamka, babka, dcéra, svokra 
, sestra, svatka, švagriná, teta , krstná mama a príbuzná. 
Tí, ktorí ste ju poznali, venujte jej s nami tichú spomienku a modlitbu.

S láskou a úctou spomínajú dcéry Zuzana a Jana s rodinami,
syn Martin, mamka a sestra s rodinou. 

POHOTOVOSTNÉ LEKÁRNE
ROZPIS SLUŽIEB APRÍL 2024

OKRES LEVOČA

8.00 - 20.00 Lekáreň Dr. Max (Predmestie 3)

Lekárne, ktoré zabezpečujú lekárenskú starostlivosť v rámci 
prevádzkových hodín počas pracovných dní, soboty a nedele:

Lekáreň Dr. Max
(Predmestie 3)

tel. 0901 961 396

1. 4. 2024 8.00 - 18.00 Lekáreň U Hada

Lekáreň U Hada
(Nám. Majstra Pavla 13)

tel. 0901 721 731

Úrad pre dohľad nad zdravotnou starostlivosťou hľadá lekárov na výkon 
prehliadky mŕtvych ti el v Prešovskom kraji, konkrétne v okresoch 

Poprad, Kežmarok, Levoča a Stará Ľubovňa. 
Práca je vhodná aj pre lekárov absolventov, 
lekárov na dôchodku,príp. lekárky na MD. 

Je možnosť výberu služieb, možné je pracovať
len počas vybraných hodín a dní v mesiaci. 

V prípade záujmu o výkon prehliadok mŕtvych ti el kontaktujte 
sekciu súdneho lekárstva a patologickej anatómie úradu: 

tel: +421-2-208 56 801
e-mail: sslapa@udzs-sk.sk 

 Podrobné informácie k prehliadkam mŕtvych ti el nájdete na: 
htt ps://www.udzs-sk.sk/sudne-lekarstvo-a-patologicka-anatomia/prehliadky-mrtvych-ti el/

Touto formou chcem poďakovať per-
sonálu interného oddelenia levočskej 
nemocnice za profesionálny a ľudský 
prístup počas hospitalizácie môjho 
otca Ladislava Čecha na tomto odde-
lení. 
Oceňujem prístup pána primára 
MUDr. Pelikána, MUDr. Kováčika, 
MUDr. Olekšákovej, sestričky Miriam 
Stanovej Michalčíkovej a personálu 
protikovidového oddelenia, kde bol 
takmer 3 týždne hospitalizovaný. 
Želám veľa úspechov a pohody. 

Peter Čech 

Touto cestou chcem vyjadriť veľké po-
ďakovanie pánovi primárovi chirur-
gického oddelenia v Nemocnici Agel 
Levoča MUDr. Ľubomírovi Strelkovi, 
všetkým lekárom, sestričkám a celé-
mu personálu chirurgického odde-
lenia za pomoc, starostlivosť a milý 
prístup. Z celého srdca ďakujem, patrí 
Vám všetkým veľká vďaka.

Pacientka Anna Krišáková z Levoče

Pochvala a poďakovanie
Touto cestou sa chcem poďakovať pra-
covníkom Pohrebnej služby v Levo-
či, predovšetkým pánovi Stanislavovi 
Gardošovi za profesionálny a ľud-
ský prístup od prvého telefonického 
kontaktu, osobné riešenie všetkých 
náležitostí a administratívu. Bol vždy 
ochotný, slušný, i napriek svojej pra-
covnej vyťaženosti mi pomohol a radil. 
Ďakujem za dôstojný obrad, poslednú 
cestu a úctivé pochovanie. 
Ďakujem.

S úctou Anna - Zuzana Pekarčíková

Poďakovania
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CENNÍK NÁJDETE NA STRÁNKE

www.levoca.sk

SPOLOČENSKÁ
RUBRIKA

Významné životné jubileá
v mesiaci marec 2024 oslávila:

85 rokov
Mária Hasajová

Významné životné jubileá
 v mesiaci apríl 2024 oslávia:

94 rokov
Ján Gáj

90 rokov
Michal Starigazda

89 rokov
Rudolf Lesňák

85 rokov
Helena Babíková

84 rokov
Anna Spišská

83 rokov
Milan Bobko, Gabriel Lafk o

82 rokov
Helga Suržinová

81 rokov
Karol Pisoň

79 rokov
Juraj Orinčák

77 rokov
Anna Jozefčáková, Jozef Petrek

76 rokov
Mgr. Ondrej Jakubovič, Jozef Kočiš

75 rokov
Mária Wagnerová

70 rokov
Ing. Peter Hromjak, Mgr. Jaroslav Šveda

Všetkým oslávencom srdečne blahoželáme, 
prajeme pevné zdravie  a veľa životného 

optimizmu do ďalších rokov života.

Vitajte medzi nami

Lýdia Gajová
Sofi a Proksová

Adam Riš
Jakub Salanci
Viliam Scholtz

Amélia Stančíková

Opustili nás

Marta Štramová, rok nar. 1940
Ondrej Pekarčík, rok nar. 1953

Jozef Pramuk, rok nar. 1957

V Levoči dňa  20. 3. 2024  
Mgr. Darina Krajňáková, oddelenie OaVP
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Mentálne postihnutie sa prejavuje ako oslabená schopnosť 
koncentrácie, oslabená schopnosť krátkodobej pamäti, 
problémy s učením a problémy s chápaním komplexných 
alebo abstraktných myšlienok. V rámci nášho ďalšieho 
zážitkovo-edukatívneho programu si vysvetlíme základné 
pojmy: mentálne postihnutie, autizmus, špecifické poruchy 
učenia ako dyslexia, dysgrafia a iné. Predstavíme vám históriu 
špeciálneho školstva a inštitúcií, ktoré poskytujú výchovu, 
vzdelávanie a pracovné uplatnenie osobám s mentálnym 
postihnutím. Spomenieme významné osobnosti, ktoré sa 
zaslúžili o vznik prvých ústavov a škôl na území bývalého 
Československa. Na základe historických, ale aj moderných 
učebných pomôcok objasníme spôsoby výučby žiakov  
s rôznym stupňom MP. Prostredníctvom interaktívnych, 
zážitkových a hravých aktivít predstavíme špecifické poruchy 
učenia a spoločne sa vcítime do spôsobov vnímania, myslenia 
a učenia žiakov s autizmom a MP. 
Každý človek  s mentálnym postihnutím je jedinečný 
subjekt s charakteristickými osobnými črtami. Ľudia s 
týmto postihnutím sú nanajvýš rôznorodou skupinou, 
spravidla v určitých veciach potrebujú viac podpory než ľudia 
bez postihnutia, avšak aj miera podpory sa líši od jedinca  
k jedincovi.  Ku každému je potrebné pristupovať individuálne. 
Osoby s mentálnym postihnutím túžia rovnako ako my všetci 
po rešpekte, uznaní, sebarealizácii, chcú mať zaujímavú prácu, 
vzdelávať sa, mať partnera, priateľov, tráviť voľný čas podľa 
svojich predstáv, jednoducho „žiť taký celkom normálny 
život“. Poďme spoločne spoznávať prečo sú „iní“, v čom 
spočíva ich „inakosť“...

INAKOSŤ 
BEZ HRANÍC

https://msslevoca.sk/ucime-sa-v-muzeu/
Trvanie programu: 45 minút
Cieľová skupina: žiaci ZŠ, SŠ, VŠ 

ČO VIETE A NEVIETE O MENTÁLNOM POSTIHNUTÍ

CENTRUM
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ED
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KO-TECHNICKÝCH INFO
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ÁCIÍ SR 

Múzeum špeciálneho školstva v Levoči, Námestie Majstra Pavla 28      
     mss.levoca@gmail.com
     +421 53 451 2863 / +421 918 625 285
@

APRÍLOVÁ VÝZVA PRE ŠKOLY

NAVŠTÍV múzeum, SPOZNÁVAJ inakosť

a VYHRAJ pre svoju triedu ZÁŽITKOVÝ MÁJOVÝ – 

ARTETERAPEUTICKÝ WORKSHOP s lektorkou Irou Lehotskou



PROGRAM  APRÍL 2024 • KINO ÚSMEV

Digitalizáciu kina Úsmev fi nančne podporil Audiovizuálny fond 
v rámci komplexného projektu, realizovaného vďaka fi nančnej 
podpore predsedu vlády Slovenskej republiky.

Rezervácia vstupeniek na internetovej stránke kino.levoca.sk 
Predpredaj a predaj vstupeniek hodinu pred premietaním v pok-
ladni kina Úsmev Levoča t.č. 053/4512208.
Zmena programu vyhradená!

DOMÁCE PRÍŠERKY
5. (PIA) o 17.00 hod. • 7. (NED) o 15.00 hod. • Animovaný • 87 min. • RU • 5/6€

NEZLOMNÍ
13. (SOB) o 19.00 hod. • Dobrodružný • 107 min. • USA • 6€

SMRŠŤ
5. (PIA) o 19.00 hod. • Mysteriózny, Thriller, Horor • 121 min. • SR/ČR • 6€

ABIGAIL
19. (PIA) o 19.00 hod. • Horor • 117 min. • USA • 6€

ZÓNA ZÁUJMU
9. (UTO) o 19.00 hod. • Dráma, Historický, Vojnový • 105 min. • USA/VB/PL •  s preukazom FK 4€/ bez preukazu FK 6€

AKO ZACHRÁNIŤ DRAKA
20. (SOB) o 17.00 hod. • 21. (NED) o 15.00 hod. • Animovaný • 99 min. • ESP/CN • 5/ 6€

KROTITELIA DUCHOV: Mrazivá hrozba
11. (ŠTV) o 19.00 hod. • Akčný, Komédia • 104 min. • USA • 6€

SPIACI ÚČET
20. (SOB) o 19.00 hod. • Romantický, Historický, Dráma • 110 min. • SR • 6€

PRVÉ ZNAMENIE: Prichádza satan 
12. (PIA) o 19.00 hod. • Horor, Psychologický • 114 min. • USA • 6€

DOKONALÉ DNI
23. (UTO) o 19.00 hod. • Dráma, Komédia • 123 min. • JP/DE • 6€
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TADY HAVEL, SLYŠÍTE MĚ?
13. (SOB) o 17.00 hod. • Dokument • 86 min. • ČR • 6€

SÚPERI
26. (PIA) o 19.00 hod. • Dráma, Romantický • 131 min. • USA • 6€
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FILMOVÝ KLUB
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U fi lmov s nevhodnosťou a neprístupnosťou do 18 
rokov nie je návšteva mladších osôb možná ani so 
súhlasom zákonného zástupcu, alebo v sprievode 
dospelej osoby.

U fi lmov s vekovou nevhodnosťou do 15 rokov je 
možná návšteva osoby mladšej ako 15 rokov iba za 
predpokladu, že dosiahla vek minimálne 12 rokov 
a k návšteve dal súhlas jej zákonný zástupca.


